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.eclaktioneel 
Er ZlJn een groot aantal bijzonderheden over deze Rostra op te merken. 
In de eerste plaats dat dit het vijtigste nummer is, dat van ons 
fakulteitsblarl verschijnt. Helemaal onopgemerkt laten we dit niet VOOt 

bij gaan. Een aantal oUd-redakteuren blikt terug op hoe Rostra was 
en be schouwt hoe Rostra nu is. Dat doen ze op de speciaal daa rvoor 
ingerichte feestpagina's. 
Feestgerui s oak op de vQorpagina, waar oud-redakteuren, re dakteuren en 
kersverse-re dakteuren u toedrillken. 
Bijzonder is ook dat dit nummer onder leiding van een grotendeels ver
nieuwde redaktie tot stand is gekomen. Na flink wet nummers trouwe 
dienst hebben Adri Starn, Bram Pietjouw , Erik Kloosterhuis en Pau l van Hal 
ons verlaten. Namen~ aIle trouwe Rostra-lezers d a nken wij h e n harte lijk 
voor al het we rk dat z e voor Rostra hebben verric h t. Het nieuwe reda ktie
teem, dat zich hierbij welkom heet , zal hen node missen, maar no opt in 
de loop der tijd al zo door hen te zijn ingwerkt dat het bli jft lukken 
Rostra leesbaar te maken . 
Tenslotte kan er opgemerkt worden dat dit de laatste Rostra is, di e in 
1976 bij u in de bus glijdt . Wij hopen zelfs nog voor de Kerst . Reden 
voor de redaktie om u prettige feestdagen en ee n goed begin va n het 
nieuwe jaar toe te wenseno 
Over de inhoud van deze Rostra kan natuurlijk no g veel meer opgemerkt 
wordena Maar da t laten we graag over aan onz e lezers. 
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AFSCHEIDSCOLLEGE 

PROF. DE WOLFF 

Op 30 oktober ,hield prof. , de Wolff 
- al sinds 1946 aan de universiteit 
verbonden- zijn afscheidscollege. 
Plaats van handeling' de Aula. 
Uitdrukkelijk als motief voor af 
scheid afgewezen , moeilijkheden 
voortvloeiende uit ~e invoering 
van de W. U • B. ! 
Bij wijze van inleiding gaf prof . 
de Wol ff een korte beschrijving van 
de ontwikkeling die de toepassing 
van de kwantita tieve methode in de 
ekonomie heeft doorgemaakt. In het 
bijzonder de penetratie van de 
wiskunde in het onder wijsprogramma 
en de behoefte aan een speciale, 
op de kwantitatieve pr9blematiek 
gerichte studierichting illustreren 
di t proc,es. In 1963 resul teerde di t . 
alles in de oprichting van de Inter 
faculteit der Actuariele Weten
schappen en Econometrie. 

theorieen der 
p_rsoonli,ke 

h.komensverdelin, 
Als onder'llerp voor zij n colle'ge 
had prof . de Wo lff gekozen voor 
"De Theorieen der P~rsoonlijke 
Inkomensverdeling~ Een onderwerp 
waaraan hij zelf ook een bijdrage 
heeft geleverd. Duidelijk kwam 
naar voren, de grote nadruk die 
prof. de Wol f f legt ' op realiteits
gehalte en empirische toetsbaar
heid. 
Achtereenvolgens werden drie theo
rieen besproken , die elk op een 
~ndere W1Jze een verklaring trach
ten te geven voor het vraagstuk 
van de persoonlijke inkomensverde
ling. Allen nebben gemeenschappelYK 
dat ze -ondanks een soms zeer 
geavanceerde benadering- een nog 
verre van bevredigende oplossing 
geven. 
Voor de stochastische modellen 
('IIaar de verklaring voor het feno
meen uiteindelijk op een toevals 
mechanisme be~ust) geldt de zwaar
ste kritiek. De empirische verifi
katie van hypothesen is nagenoeg 

onmogelijk. De modellen bieden 
bovendien geen enkel houvast b ij de 
ananlyse va n de gevolgen van een 
beleid dat gericht is op verander
ing van die inkomensverdeling. 
Een meer causaal karakter hebben de 
zgn. "human-capital" theorieen. 
Verklaring van ' optredende inkomens
verse hill en geschiedt hier via 
verfijnde beschou.ing van de 'ren
tabiliteit' van onderwijs en a ndere 
opleidingsvormen voor het , individu. 
Ernstige twijfe l werd geuit m.b.t. 
het realiteitsgehalte van het ver
onderstelde keuzeg edrag va n indi
viduen. 
De meest vruchtbare theorieen z ijn 
de multifaktor-theorieen. Hierbij 
wordt getracht om aIle persoonl ijke 
sociologische en institutionele 
faktoren, die de inkomensvorming 
beinvloeden, systematisc h op te 
sporen . en aan de hand van empi
risch materiaa l hun resp. bijdragen 
aan het uiteindelijke resultaat te 
kwantificere,n. lie resultaten van ' 
enkele gememoreerde onderzoe kinge n 
bleken voor de hand liggend . Oplei
ding, milieu en intelligentie als 
belangrijke verklarende faktoren . 
Van g roter belang is dan ook de 
~ooruitgang die g ekonstateerd kan 
worden bij de k.antificering van de 
onderzochte betrekkingen . De be 
trouwbaa rheid zou nog sterk opge
voerd kunnen worden, indien men bij 
de a na nlyse gebruik kon maken , van 
de resultaten van zgn . longitudi
naal onderzoek - gegevens van een 
groep personen over zeer lange tij~ 
Gekombineerd met o .m. een beschrij 
ving van vraag-invloeden kart deze 
theorie mogelijk een grote verkla
rende waarde krijgen. 
Prof. de Wolff betwijfelde overi
gens of het ooit zal lukken om 
inkomensvaria ties voor de volle 
100% te verklaren. Toevals- en 
'geluksfaktoren z ullen altijd ' in het 
spel blijven bij de inkomensvor
mingo 
Een kon kius ie die voor, vele aanwe
zigen mogelij k de hoop op een roos
kleurige toekomst dee d herl even. 

T . v . d .P. 
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DE STRUCTUURNOTA 

Het doen verschijnen van een struk
tuurnota vereist een zekere moed 
gezien' de hoge mate van ontoeganke
lijkheid van bedrijfsgegevens en de 
vaak overdre~en geheimzinnigheid 
daar omheen. 
Hoeveel problemen een dergelijke no
ta nog steeds met zich meebrengt is 
gebleken. De publikatie van de nota 
moest zo vaak worden uitgesteld dat 
velen er aan begonnen te twijfelen 
of die ooit zou plaatsvinden. Het 
resultaat doet vermoeden dat er Qij
zonder lang is nagedacht Over een 
zo vaag mogelijke formulering. Deze 
vaagheid gecombineerd met de macro 
benadering biedt wel de ruimte voor · 
de richting die men daadwerkelijk ' 
uit kan gaan maar ding t nogal wat 
af van de betekenis van het stuk 
als "struktuurnota ll en de moed van 
de bewindsman in dit verband. 

speeialisatie 
Aangezien Nederland vooraan loopt 
op het gebied van ontwikkelingssa
menwerking is het niet verwonderlijk 
dat er in de struktuurnota het een 
en ander te lezen valt over de re
laties met de derde wereld. Het door 
de overheid te voeren industrieel 
beleid is duidelijk geinspireerd door 
de Club van Rome en sluit dan ook 
aan bij de ontwikkeling naar de z.g. 
optimale internationale arbeidsver
deling die essentieel wordt geacht 
voor de Nieuwe Internationale ECo
nomische Orde. Deze internationale 
arbeidsverdeling wordt volgens de 
struktuurnota verkreg en wanneer 
specialisatie van produktie in de 
wereld plaats vindt door rekening 
te houden met "zowel ligging, na
tuurlijke hulpbronnen, klimaat en 
dergelijke, als met het bereikte ont
wikkelingsniveau en de daarmee sa
menhangende schaarste verhoudingen 
van de produktiefaktoren". De voort
gang in de internationale arbeids
verde ling ,wordt in de nota aange
toond met gegevens ,van de UNCTAD 
waaruit blijkt dat het aandeel van 
de ontwikkelingslanden met een markt
economie voor bepaalde produkt
groepen duidelijk ·gestegen is. Hier
onder va l len de bekende arbeidsih
tensieve produkten zoals kleding, 
leer 'en schoeisel, bepaalde metaal
produkten, houtprodukten en andere 
lichte fabrikaten zoals speelgoed, 
maar ook de kapitaalintensieve eer
ste bewerkingen van ertsen tot ~uw~ 
metalen. Opgemerkt dient hierbij te 
worden dat de belangrijkste stimu
lans voor deze laatste produktieak
tiviteiten de besparingen op de 
tr'ansportkosten zijn geweest. 4 . 

EN DE' INTERNATIONALE 
ARBEIDSVERDELING 
.opie 

Uitgaande van de huidige wereidsi
tuatie is het reeds heel wat, te 
streven naar een were l deconomie die 
een kopie is van een kapitalistisch 
model waarvan de scherpe kantjes 
zijn afgeslepen, zoals we die kennen 
in de meeste rijke geindustriali
seerde landen. Nog afgezien van de 
vraag of wa t goed is voor -het Westen 
ook goed is voor de Derde Wereld, 
heeft de realiteit geleerd dat we 
geen hoge verwachtingen mogen heb
ben van Irissues" en rapporten zo
als de "New International Economic 
Order'L en het RIO rapport van de 
Club van. Rome. Ondanks het feit dat 
we het "First Development Decade" 
reeds gehad hebben 'en we al midden 
in de "Second' Development Decade" 
zitten is er nog niet veel verandert 
ten gunste van een betere welvaarts~ 
verdeling in de wereld. Wel kan wor
den geconstateerd dat de economi
sche problemen in de loop van de 
tijd beter en vooral ook eerlijker 
worden geformuleerd. 

multinationals 
In de struktuurnota wordt terecht 
'gewezen op de steeds belangrij'kere 
rol van de multinationale' onderne
mingen in het economisch gebeuren 
in de wereld. Gesteld wordt dat er 
een belangrijke taak is weggelegd 
voor deze ondernemingen teneinde 
de gewenste internationale arbeids
verde ling te verwezenlijken. Om deze 
internationale arbeidsverdeling van 
overheidswege te bevorderen worden 
drie mogelijkheden gegeven: 
"1. Verplaatsing van de gehele pro
duktie door het stichten Van een 
dochteronderneming of het aangaan 
van een joint-venture met plaatse
lijke industrieen. De afzet kan 
daarbij verzorgd worden door het in 
·Nederland gevestigde bedrijf. 
2. Produktieonderdelen verplaatsen 
door deze onderdelen uit te beste
den aan 'een bedrijf in een land met 
daarvoor gunstige . produktievoor
waarden, ofwel door eveneens bij ons 
te kostbare deelbewerking in het 
desbetreffende land als z.g. loon
veredeling te laten verrichten. 
3. Een in Nederland te beeindigen 
produktie wordt door een bedrijf in 
een ontwikkelingslan-d overgenomen 
zonder dat Van deelneming van een 
Nederlands bedrijf sprake is. Voor
zover dat binnen haar mogelijkhed·en 
ligt zou de Nederlandse overheid 
deze overneming kunnen begeleiden. 
Zodra er in Nederlarid plannen be
staan de produktie van bepaalde, 
voor produktie door ontwiielings
landen aantrekkelijke artikelen te 
beeindigen of in te krimpen, zou de 
overheid een of meer ontwikkelings
landen attent kunnen maken op de 
opkomende mogelijkheid het Nederland
se marktaandeel over te nemen. Waar
na aan het desbetreffende land as
sistentie verleend wordt, opdat de 
betrokken industrie tijdig een in 

prijs en kwaliteit geschiktprodukt 
kan leveren, waarop afnemers van de 
Nederlands8 industrie die alhiereen 
aktiviteit beeindigt, kunnen over
stappen." 

nederland 
Hetgeen in de punten 1. en 2. naar 
voren, wordt gebracht vindt reeds 
geruime tijd plaats en heeft geleid 
tot een gestadige afname · van' de 
werkgelegenheid in de arbeidsinten
sieve bedrijfstakken en onder del en 
van bedrijfstakken.1). Hoewel de af
name van deze arbeidsplaatsen in 
vrijwel aIle rijke gelndustrialiseer
de landen -plaats vindt is deze het 
sterkst in Nederland. Ook de pro
duktie van de sterkere, meer ka~i- ' 
taalintensieve bedrijfsaktiviteiten 
blijken in Nederland het snelst ge- ' 
stegen. 2). Waarschijnlijk is di t ' 
toe te schrijven aan de sterke in
ternationale orienta tie en de con
centratie van het Nederlandse be
drijfsleven, hetgeen mede kan worden 
verklaard door d~ relatief kleine 
binnenlandse markt. . 
Kijken we naar de door "Fortune" ge
rangschikte 500 grootste industriae 
ondernemingen buiten de belangrijk
ste bezitter van multinationale on
dernemingen, de V. S." dan zien we 
dat Nederland wat het bezit van de
ze ondernemingen betreft een zeven
de plaats inneemt na Japan, Engeand, 
West Duitsland, Frankrijk, Canada en 
Zweden. Op de lijst van beiittera van 
de 100 grootste industriele onderne
mingen buiten de V.S. neemt Neder~ 
land zelfs een vierde plaata in 
achter West Duitsland, Japan. 
Frankrijk en Engeland. 
De direkte investeringen in ontwik-

.kelingslanden door Nederlandse on
dernemingen wordt slechts overtrof
fen door die uit de V.S., Engeland 
en Frankrijk. 3). 
Van de direkte investeringen die 
door de rijke landen wordt gedaanin 
ontw'ikkelings~anden blijkt een 
steeds groter deel plaats te vin
den-in de industrie. De groei van 
deze investeringen in de industrie 
hebben in de afgelopen jaren zelfs 
die in de aardolie-industrie OVer
troffen. 4). 

overbodig 
Het stimuleren van het verplaatsen 
van produktieaktiviteiten door de 
overheid met ontwikkelingsgelden 
l~kt ons dan ook overbodig. Gezien 
de huidige werkloosheid is het in 
goede banen lei den van de afbrokke
ling van de werkgelegenheid in de 
arbeidsintensieve aktiviteiten be
langrijker voor het stimuleren Van 
de internationale solidariteit van 
de arbeiders. Dit laatste wordtook 
in de struktuurnota belangrijk ge
acht om de nieuwe Int~rnationale 
Economische Orde te bereiken.Hetis 
echter eveneens tw~felachtig of 
daarvoor ook ontwikkelingsgelden 
moe ten worden aangewend. 



Globaal gezien lijkt hetgeen onder 
punt 3 is gesteld op echte ontwik
kelingshulp. Bij nadere beechouwing 
komt echter de vraag naar voren' hoe 
in de realiteit van het vrije onder
nemerschap de aanvang van de produk-, 
tie in het betreffende ontwikke
lings land preciee kan worden afge
etemd op het beeindigen van de pro
duktie in Nederland. Maar'ook wan
neer dit probleem zou kunnen worden 
opgelost, zullen de produkten op de 
Nederlandse markt worden afgezet en 
zullen daarbij prijs en afzet veilig 
moeten worden gesteld. Het uitein
delijke resultaat is dan ook weinig 
verschillend van wat er in de rea
liteit reeds plaats vindt o.a. ten 
aanzien van de Confektie waarbij de 
grote warenhuizen, groot winkelbe
drijven en inkoopcombinaties door 
het beheersen van de markt en het 
bepalen van prijs en kwaliteit, in 
feite de gehele bedrijfskolom kon
troleren. 5). 

geld 
Reeds in de gezamelijke nota van de 
ministers van Economische Zaken en 
van Ontwikkelingssamenwerking die 
in december 1974 aan de Tweede Ka
mer werd aangeboden is een aanzet 
gegeven tot ' een struktuurbeleid met 
ontwikkelingsdimensie gebaseerd op 
de "internationale arbeidsverdeling~ 
Erg hard is het in het ,begin niet 
gegaan, hetgeen waarschijnlijk toe te 
sohrijven is aan het probleem de 
"ontwikkelingsdimensie" aan te to
nen en de toegenomen mogelijkheden 
voor de zwakke bedrijven buiten de 
feitelijke ontwikkelingspot hulp te 
verkrijgen. Het gevolg was dat het 
begrip "ontwikkelingsdimensie" 
steeds ruimer, is geinterpreteerd. 
Hoewel er meer schot in is gekomen, 
is van de tweemaal uitgetrokken be
dragen van f.35 mIn. op de begro
tingen van 1975 en 1976 tot nog toe 
slechts f.22 mIn. gecommiteerd, 
waarvan v~~r Bruynzeel (houtproduk
ten) f.5 mIn., VLISCO (textiel) 
f.l mIn., PICUS (houtprodukten) 
f.l mIn. ; de K.R.L. (katoen. rayon. 
linnen.) industrie f.15 mIn. en de 
Tricotage industrie f.O,2 mIn. 
Deze matige Delangstelling heeft er 
toe geleid dat er voor 1977 een la
ger ,bedrag van f .10 mIn. is ui tge
trokken. 
In dit verband moet ook worden ge
wezen op de steeds grotere aandrang 
vanuit het bedrijfsleven tot over
heidssteun aan nieuwe geavanceerde 
produktieprocessen die in de filo
sofie van de internationalearbeids
verdeling passen. Het gaat hier ech
ter om, zu+ke hoge bedragen dat ze 
niet uit deze ontwikkelingspot kun
nen worden gefinancierd. 

Te!'1 aanzien van de in·ternationale 
,arbcidsverdeling zoals die zich in 
de realiteit voltrekt, moe ten enke
le kanttekeningen_ worden gemaakt. 
Het vcrplaatsen van arbeidsinten
si.ve produktieaktiviteiten vindt 
tot nog toe aIleen maa r plaats naar 
lar.1en rr.et een "llgunsti g onderne:
mingsklimaat". Dit zijn l ande n die 
niet aIleen arbeid tegen een lage 
pr J s aanbieden maar die ook kosten 
van de benodigde infrastruktuurvoor 
hun rekening nemen en vergaande 
fiscale fac,ili tei ten verlenen. Van 
e~se ~ ticel be lang is hierbij dat er 
vo l~ oen d c arbeid beschikbaar is die 
in een westers produktiesysteem te-

(iemidc,le1de jaarlijkse arocipcrcenlaaCl van produklic 

cn werkgc1caenheid vour enkele sroe.,en va,. indu51riiile 
~livileilen· 

on\ wi kkel ingslanden Weslene gei'nduslrialisc:enle landen 
(inel. Japan) 

produklie wCl'kgeleaenheid produlttie werkJelcgenheid 

(1) (2) (1) (2) 

lexlielinduslrie 4,6 t,l 3,8 - 0,9 
kledinginduslrie, 
Jeder- en schoeninduslrie 5,1 4,9 2,4 1,7 
prQCiuklie van ba.ijismetaal 7,4 5,1 4,6 0,5 
mac:bineinduslrie CD 
melaalprodukleD 10,1 
produktio van sleenkool, aardolie, 

5,6 5,8 2,4 

ehemische indUllrie eD 
rubberprodukten 8,0 4,6 8,7 2,0 
lui ale induslrio 6,7 3,4 5,5 1,5 

• Produktie: periode 1960-1972. Werltgclegenhei'd: periOtic I 96G-1970. 

werk gesteld kan worden en dat er 
"arbeidsdiscipline" heerst. Het is 
dan ook niet toevallig dat, zoals 
in een vorige ROSTRA reeds is opge
merkt, ontwikkelingslanden met een 
straf regiem hoge ogen gooien. Ook 
de belangstelling van de mU:lti~ati
onale ondernemingen voor de Oost 
Europese landen kan me de hierdoor 
worden verklaard. 6). 
Hoewel de arbeidskosten dus niet de 
enige verklarende faktor voor het 
verplaatsen van produktieaktivitei- , 
ten naar lage lonen landen zijn, spe
len ze weI degelijk een rol en weI 
naarmate de produktieaktiviteiten 
arbeidsintensiever zijn4)In tegen
stelling hiermee zijn de door de , 
pers gepubliceerde resultaten van 
een onlangs gehouden enquete onder 
de Nederlandse ondernemers door het 
C.B.S. die suggereren dat de ar
beidskosten niet van belang zouden 
zijn bij het verplaatsen van produk
tieaktiviteiten. Dit is eveneens 
ni~t in overeenstemming met hetgeen 
eerder vooral door de ondernemers 
naar voren is gebracht t.a.v. de 
sterke loonstijgingen in de afgelopen 
jaren. 'Deze zouden n.l. het afbrok
kelen van de werkgelegenheid hebben 
veroorzaakt door o.a. het verplaat
sen van de te duur geworden arbeids
intensieve produktieaktiviteiten. 
Ten aanzien van dit laatste moet 0-

verigens wo~den opgemerkt dat de 
v~rplaatsing van arbeidsintensieve 
produktieaktiviteiten reeds lange 
tijd plaats vindt en sedert de vijf
tiger jaren geleid heeft tot een 
gestadige afname van 'arbeidsplaat
sen in de arbeidsint~nsieve bedrijfs-

takken en onderdelen van bedrijfs
takken.8). Dit proces is mede het 
gevolg van de altijd al bestaande 
grote verschillen tussen lonen en 
sociale lasten van arme en rijke 
landen. 

wie pro,iteert " , • 
Het verplaatsen van produktieakti
viteiten die, zoals in de struk
tuurnota wordt gesteld, lite kost
baar" zijn voor rijke landen zoals 
Nederland leidt niet vanzelfspre
kend tot verkleining van de wel
vaartsverschillen tussen rijke en ar
me landen. De arbeidsinterrsieven 
produktieaktiviteiten die worden 
afgestoten naar minderontwikkelde 
gebieden zijn te kostbaar voor de 
rijke landen omdat ze 'een te geringe ' 
toegevoegde waarde per eenheid ar
beid opleveren. Het gevolg daarvan 
is dat ze worden vervangen door ka
pitaalintensieve aktiviteiten die 
een hogere toegevoegde waarde ople
veren en dus een hogere bijdrage tot 
het nationaal inkomen. 
Bovendien wordt door de overheersen~ 
de rol van de multinationale onder
nemingen in deze ook no g een stuk 
inkomen voor de rijke landen uit de 
verplaatste aktiviteiten veilig ge-
steld. ' 
Ook blijkt dat ruim 80 procent van 
de industriele produktie in de der
de wereld plaa ts vindt in slechts 
15 landen en dat ongeveer 40 procent 
van de export van industriele pro-
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STRUCTUVRONDERZOEK 
HOE GAAT OAT 'EIGENLIJK ') 

Het geven van een antwoord op deze, 
mij door de rOedaktie gestelde vraag, 
is om drie redenen niet gem~elijk. 

In de eerste plaats is er geen een
duidig antwoord op deze vraag moge
lijk, omdat elk onderzoek weer anders 
is wat de oprobleemstelling, de aanpak 
en de resultaten betreft. 

In de tweede plaats omdat ook de for
mele kaders waarbinnen het onderzoek 
plaatsvindt, nogal verschillen. 

En in de derde plaats omdat ik slechts 
zeer ten dele uit eigen ervaring kan 
schrijven en de door de redaktie aan 
mij ter beschikking gestelde tijd weI 
erg kort was om op grond van documen
tatie en gesprekken een enigermate 
volledig beeld te krijgen. 
Vandaar het uitdrukkelijke vcorbe'ooud: 
salve errare et omissione ~ 

Met dit voorbehoud zal ik in het na
volgende trachten enig antwoord te 
geven op de volgende vragen. 

1. Wie neemt het initiatief voor een 
structuuronderzoek? 

2. Hoe °luidt de probleemstelling van 
zulk een onderzoek? 

3. Wie bepaalt de verdere opzet en de 
programmering? 

4. Hoe wordt het onderzoek gefinan
cierd? 

5. Wie verricht bet onderzoek? 
6. Hoe wordt de voortgang en de kwa

liteit van het onderzoek bewaakt? 
7. Welke is de aard van de aanbeve

lingen die ult het structuuronder
zoek voortkomen? 

8. In welke mate worden die -aanbeve
lingen ook d~dwerkelijk opgevolgd? 

01. Wie neemt het initiatie[ voor een 
structuuronderzoek? 

Vrijwel steeds ligt het initiatief bij 
de brancbevereniging van de werkge
verso Althans voar zover dit naar 
buiten blijkt. Binnen de vereniging 
kan bet lnitiatief ontstaan uit be
sprekingen van problemen uit de be
drijfstak in het bestuur of op een 
ledenvergadering, uit adviezen van 
externe adviseurs of van een eigen 
verenigingsbureau of uit vragen van 
vakbondszijde. 

Borns ook neemt de overheid het initia
tief, in die zin dat in enkel e geval
len voar het honoreren van aanvragen 
voor overbeidssteun ve~r bepaalde 
problemen uit de bedrijfstak, de 0 

overheid als voorwaarde stelt dat een 
plan voor een structuuronderzoek wordt 
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ingediend. De ervaring heeft overigens 
geleerd dat bij dergelijke opgedron
gen° onderzoekingen de motivatie van de 
werkgevers om daadwerkelijk aan het 
onderzoek mee te werken, nogal gering 
is . 

2. Hoe luidt de probleemstelling van 
een 8tructuuronderzoek? 

Van een min of meer gestandaardiseer
de probleemstelling is geen sprake. 
Volgens het C.O.P.-verslag 1973 
(blz.19) moet onderscheid worden ge
maakt naar aard en problematiek van 
de bedrijfstak, waarbij als uitersten 
kunnen worden gezien enerzijds het 
onderzoek gericht op de bestudering 
en de aanpak van acute moeilijkheden 
(het zgn. probleem Gerichte onder
zoek) en anderzijds het op hetopers
pectief gerichte onderzoek, waarbij 
het accent ligt op de formulering van 
strategische maatregelen op lange ter
mijn (het perspectief onderz6ek). 

Als voorbeeld van een probleemgericht 
onderzoek kan worden genoemd het 
structuuronderzoek in het schilders
bedrijf, waarin de seizoenwerkeloos
heid als een van de kernproblemen werd 
gezien. Van de meeromvattende perspec
tiefonderzoeken kan het Perspectief
onderzoek in de Confectie-industrie 
worden genoemd. 

Uitdrukkelijk zij daarbij vermeld dat 
de meeste onderzoekingen mengvormen 
zijn en dat zelfs de uitersten niet 
uitsluitend het kenmerk van een der 
genoemde typen heeft. Bij een probleem
gericbt °onderzoek zal men trachten de 
bestudering en de oplossing van de 
problemen te plaatsen in een meer al
gemeen kader van ontwikkelincsverwach
tingen, terwijl in een per~pectief
onderzoek weI degelijk ook vaak zeer 
specifieke, actuele problemen aandacht 
krijgen. 

De verscbillen in oomvang van de pro
bleemstelling (en daarmee van de om
vang van bet onderzoek) kunnen oak ge
illustreerd worden met een paar voor
beelden van de daaraan verbonden kos
teno Voor zover mij bekend, heeft het 
onderzoek bij de non-ferro-gi eterijen 
een aantal jaren gel eden nog geen 
f 100. 000, - gekost, terwi j l in eerste 
instantie het onderzoek voor de Bouw
nijverheid op f 15.000 .000, - is be
groot (waarbij inmiddels is vastge- o 
steld dat dit bedrag niet voldoende zal 
zijn). 0 

3. 

Ret ligt voor de hand dat een eerste 
aanzet hiervoor wordt gegeven door de 
initiatiefnemer. 

Aangezien echter in verreweg de meeste 
gevallen een overheidssubsidie vear 
de financi-ering van het onderzoek wordt 

o gevraagd, is het evenzeer begrijpe lijk 
dat reeds in het allereerste stadium 
contact wordt gezocht met de subsidi
erende instantie. Vroeger was deze 
het Ministerie van oEconomische Zaken 
(eventueel in samenwerking met een of 
meer andere ministeries), tegenwoordig 
vindt dit eerste overleg met de NEHEM 

plaats. 

Meestal wordt dan in over leg met ver
tegenwoordigers van de NEHEM (vroeger 
van het oMinisterie en van de C.O.P.) 
de situatie besproken en een plan 
voorbereid. Oak vertegenwoordigers van 
de vakbonden 'worden daarbij ingescha
keld. In dit overleg wordt ook beslist 
aan welke onderzoekorganen zal worden 
gevraagd een onderzoeksplan en een be
groting op te stellen. 

De goedkeuring van het plan geschiedde 
voorheen door Economiscbe Zaken op ad
vies van de C.O.P. 
Meestal werd voor die tijd al een be
geleidingscommissie gevormd, soms daar
na (zie punt 6), maar nu de beoorde
lende taak aan de NEHEM is overgedra
gen , wordt steeds voar de definitieve 
beslissing een dergelijke commissoie 
(nu structuurcommissie genoemd) samen
gesteld. Deze structuurcommissie ad
viseert de NEHEM over de ingediende 
plannen en over de aan te wijzen on
derzoekers. 

Terwijl vroeger de opdrachten aan de 
onderzoekers werden gegeven (en dus 
ook de overheidssubsidie werd ontvan
gen) door 'de initiatiefnemende werk
geversorganisatie, is deze rol nu ge
heel overgenomen door de NEHEM. 

4. Hoe wordt het onderzoek ge[inancierd? 

Een volledige financiering door de 
brancheorganisatie (waarbij dan ui teOr_ 
aard de gehele procedure via Economi
sche Zaken resp. de NEHEM niet nodig 
is) komt slechts sporadisch voor. Als 
vaorbeelden hiervan kunnen naar mijn 
mening gelden het jaren geleden uit
gebrachte rapport over de zeescheep
vaart en een onderzoek in de beton
warenindustrie. 

In alle andere gevallen maakt de in~ 
dustrie graag gebruik van de gegeven 
subsidieringsmogel~jkheid. 

Tot de voorwaarden voor het verkrijgen 
van subsidie behoren, naast het ver
plicht volgen van de voorgeschreven 
procedures: 

de bepaling dat de industrie ten 
minste een derde van de kosten voor 
eigen rekening moet nemen, en 

de bep~ing dat het onderzoek ten 
goede moet komen aan de collectivi
teit van de betrokken bedrijven 
(hetgeen als regel ook een plicht 
tot publ ikatie van de resultaten 
inhoudt) en dat het derhalve niet 
gericht mag zijn opo i ndividuele 
problemen v~n afzonderli j ke be
drijven. 

5. Wie verricht het onderzoek? 

Afhankelijk van de aard en de omvang 
van het onderzoek zal aan ceD grater 
of kleiner aantal onderzoekbureaus 
moeten worden opgedragen bepaalde 
aspekten of deelgebieden uit het on
derzoekplan te verzorgen . Als onderzoek
bureau kUnnen worden aangewezen bin
nenlandse of buiten-landse particuli e re 
organisatiel-oureaus en marktonderzock
bureaus, universi taire 'instellingcn,. 
e .d . 
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In een aantal daarvoor in aarunerking 
komende gevallen wordt hierbij samen
gewerkt met speciaal daarvoor gevormde 
werkgroepen van vertegenwoordigers 
uit de industrie zelf, t e ne inde de 
realiteitswaarde van de analyse en van 
de aanbevel ingen zo groot mogelijk t e 
rnaken e n ook om de acceptatiebereid
heid t e ve rgroten. 

Bij het Perspectiefonderzoek in de 
Confectieindustri e is op vrij grot e 
schaal van dit werkgroepensysteem 
gebruik.gemaakt. 

Naarmat e · de probleemstelling omvang
rijker en complexer is en daarooor 
het gehele proj ect in meer deelpro
jecten moet worden opgesplitst, zal 
de coordinerende en bewakende rol 
van de hierna t e bespreken begelei
dingscommissie of structuurcommissie 
belangrijker en omvangrijker zijn. 

6. Hoe wardt de voortgang en de kwa
liteit van het onderzoek bewaakU 

Deze taak wordt opgedragen aan de be
geleiding scornmissie of de structuur
conunissie. 

Deze commi ssie, die be staat uit ver
tegeny,roordigers van werkgevers, werk
nemers en C.O . P . of NEHDI. Bij .de 
structuuronderzoeki nge n die nog volge ns 
de oude regel ing zijn opgezet, is een 
onafhankelijke buitenstaander als 
voorzitter benoemd. De structuurcom
missies (nieuw~ sti jl) staan onder 
leiding van een NEHEfvi-function·aris. 
Voor die commissies verzorgt de NEHEM 
ook het s ec retariaat. 

Bij de bespreking vanvraag 3 werd 
reeds verme ld dat de structuurcommis
s i e ook mede oordeelt over he t ge hel e 
plan van onderzoek . Dit is - hoewel 
bi j de opzet de deskundigen-inbreng 
erg groot is - soms geen eenv9udige 
zaak, zoals wel blijkt ui t de krant e n
berichten ove r de moei l i j kheden die 
zijn ontstaan over de progranunering 
van het structuuronderzoek voor de 
Bouwnijve rheid. 

De structuur (begeleidings)commissie 
beoordeel t ook all e door de onder zoe
kers opges telde rapporten, voorzi et 
deze waar Dodig van conunentaar en stuurt 
het onderzoe k zo nodig bij. 

In het Perspectiefonderzoek voor de 
Confectieindustrie werden de bedrij
yen regelmatig d.m.v. zogenaamde 
"Ni e uwsbri ev e n" op de hoogte gehoude n 
van de stand van zaken, terwijl ook de 
rapport en met commentaar en aanbeve 
lingen van de begeleidingscommissie 
via deze nieuwsbrieven werden verzon
den. 

In het confectie-onderzoek deed zich 
nag een bijzo nder probleem voor. 
Tegen het einde van de eerste fas e van 
het onderzoek steeg het tempo van de 
verslechte ring van de situatie zodanig , 
dat werkgevers en werknemers een beroe p 
op de overheid moesten doen om ver
sneld te hulp te schieten en niet de 
eindresultaten van het onderzoek af t e 
wachten. Er is to.en een stuurgroep ge
vormd (voor een groot deel bestaande 
uit mensen di e ook in de begeleidings
commssi e zaten), die in zes weken tijd 
een soort "crash-program" heeft opge
steld. 

Hieruit zijn de in het vor ige numme r 
van Rostra a1 genoemde stichtingen 
Strucon en Hereon voo rtgekomen. He t 
bestuur van Strucon heeft de r ealis e 
ring van de aanbevel ingen van het pe r s 
pectiefonderzoek e n van de stuurgroep 
op zich genomen. 

uitspraken 
over de 

investeringsrekening 
lubbers 

iets dat in verband met de 
Wet op de Investeringsrekening· nog
al eens over het hoofd gezien wordt. 
Het gaat niet alleen om hyt feit 
dat investeringen door de investe
ringspremie goedkoper gemaakt ;;or
den; ook als men geen gulden extra 
gaat investeren, geldt natuurlVk de 
investeringspremie, die krVgt men 
dan voor het bestaande investerings
niveau. Dat betekent dat de omvang 
van de investeringspremies recht
streeks en volle dig de rentabiliteit 
en de liquiditeit van de ondernemin
gen verbetert. 

Het macro-economisch beleid is dus 
gericht op investeringsbevordering 
en rendementsverbetering in nauwe 
samenhang met een beheersing van de 
collectieve uitgaven en de ar~eids
kostenontwikke1ing'. 
Minister Lubbers in zVn rede voor de 
metaal-werkgevers dd. 4 november'76. 

v.n.o. 
IEen investering baseer je niet a 1-
leen op een premie maar op rende
mentsverwachtingen. En die z ijnweer 
afhankelUk van je toekomstbeeld. 
BVvoorbee 1d het ge l oof of er een 
markt is voor de producten die je 
verkopen wil. Als de winstverwach
tingen en de afzetverwachtingen 
niet zo rooskleurig zijn, dan stag-

7. 1·lelke is de aard van de aanbev~ l in
gen die U1:t het structuuronderzoek 
voortkomen? 

Eerst iets ·over de aard van de rappor
ten die door de onder zoekers word en 
uitgebra cht. 

Deze zij.n rw..rweg te v erde-len in de vol
gende cat egori een: 

a. voorspellinge n of ven.rachtingen 
met betrekking tot afzet marktont
wikkelingen, technologische ontwik
kelingen of ontwikkelingen op de 
arbeidsmarkt; 

b. de toepassing va n modellen met be
hulp waarvan s ectorsgewij ze of be 
drijfsgewijze kat: worden nagere
kend tot '.el ke kne lpunten of oplos
singen be paalde be slissingen lei 
den; 

c. zuive r beschrijvende rapporte n, 
di e bepaalde aspekten van de hui
dig~ si tuatie analyseren; 

d. concrete aanbevelingen met be trek
king tot door de bedri jven, de 
bedrijfs tak of de overheid te ne 
men maat regelen, vr ij wel steeds 

- onderbouwd me t beschouwingen a l s 
on er a. t im c. bedoeld. 

Vooral de onde r a . t im c . geno emde rap
porten hebben nogal e ens e e n wat te
l eurstel lendc · i ndruk op de indus tr ie 
gemaakt, omda t de vcrtali ng naar be
leidsmaatregelen s oms f2 r g mocilijk was. , 

neren de investering~n. Dat kunne n 
we nu allemaal zien. Er zUn s itua
tiec waarin de balans van voor- en 
nadelen om ta investeren bJ~a in 
evenwicht is. Dan kan een pre~ie 
de doorslag geven, maar die si t ~a 

tie zal zic~ weinig voordoen. Eee 
premie kan nooit stagnatie we g~e-
men. I 

Dr. G. de J ong van het UNO. 

a.b.n. 
'De winstontwikke l ing kae nog 20 

fraai z ijn, maar wanneer eeh or.derne
mer te · kampen heeft met s l echte a f
zetverwachtingen en een onderbezet 
produktie-apparaat, dan za l h j er 
niet over piekeren te gaan ~itbrei 
den I. 
'Zelfs a1 zou de regering er met de 
meest efficiente middelen in sagen 
de bedr~fswinsten omhoog te zwi~pen 
en de expansiebereidheid yin de on
dernemer tot grote hoogte o p te 
vaeren, dan nog zal de aan;;ezig heid 
van structurele overcapaciteit ue 
expansie-act i viteit van de onderne
mer tot een minimum beperken. Een 
beleid dat alleen een verbetering 
van de winstpositie van het be dr Vfs
leven beoogt, om de investeringsac
tiviteit te stimuleren, is vo ls trekt 
onvoldoende. I 

Dr. J.G. Post, direc~eur van de af
deling voor economlsch onde~zoek van 
de A.B.N. 

Maar ook de onder d. bedoe1de maatre
gel en waren niet altijd i n zodanig ope
rationele termen gegoten, dat zij de 
industrie voldoende aansprake n. 

Op de begeleidingscommissie of op de 
branche-organisatie komt dan een be
langrijke vertaal- en implementalie
taak te rusten, die sorns verre van 
eenvoudig is. 

\.Jat de aard van de concrete aanbeve
linge n betreft, moge worden volstaall 
met de opsomming van enige - zeer 
uiteenlopende - aanduidingen. 
Geinteresseerden wil ik verwijzen naar 
bijlage 8 van de Memorie van Toelich
ting bij de begroting van het ~1inis t,:'
rie van Economische Zaken voor het 
jaar 19"(5. 

Hier dan enige voorbeelden: 

tots tandbrengen van bedrljfscor~('..::;
traties of andere (minder vergaan
de) samenwerkingsvormen; 

maatregelen ter verbetering van Ill' :'" 

management; 

exportbevorde r ing; 

e ffic iencybe vorde r e nde maatregc ll..' n ; 

instellen van een c e ntraal of't?:aan 
in de bedrijfstak voor bijv. orga
nisat ieadviezen, marktonde rzock, 
inkoo p , technologische -:>ntwikke l illg, 
t ocpa.ss ing van de l . .' crde r gememorl>'.2: r
de ~eslissingsmodcll en, e.d. 
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8. In welke mate worden de aanbeve
lingen ook daadWerkelijk opge, 
volgd? 

Hoewel er zeker voorbeelden te noemeh 
zijn van voortgezette aktiviteiten 'na 
het b~eindigen van een structuurond~r
zoek (zoals: de meubelindustrie, de 
groothandel ~n export handel in groente 
en fruit, de confectieindustrie) moet , 
toch worden geconstateerd dat de wer
kelijk zichtbare resultaten en vervolg
aktiviteiten weinig spectaculair zijn. 

Het is dan ook geen wonder dat er meer
malen beschouwingen in de pers naar 
voren kwamen over het geldverspillende 
karakter van de structuuronderzoekin
gen. 

Hierbij zijn echter twee kanttekeningen 
te maken. 

In de eerste plaats dient men te beden
ken dat ook al is er naar buiten toe 
waarneembaar niet veel met d~ resulta
ten van het onderzoek gebeurd, in de 
vorm van collectieve aktiviteiten, 
vee I individueJe bedrijven met de ge
gevens die het onderzoek heert opge-

Vervolg van pag. 5 

dukten' van ontwikkelingslanden in 
handen is van maar 10 landen. 9). 
Het is eveneens zo dat een groot 
deel van de bevolking van de derde 
wereld niet deelneemt aan het eco
nomisch gebeuren geleid door de r~
ke landen. De Wer,eld Bank schat dit 
op gemiddeld 40 procent van de be
volking in die land en. 10). 
In de litteratuur wordt in het al
gemeen gesteld 'dat in de grote lan
den die duide'l~k z~n inge'schakeld 
b~ d'e internationale arbeidsverde
liNg een groot deel van de bevol
king daar nog niet van heeft ge
profi teerd. ' 
Over de kleine landen wor d t in het 
algemeen gunstig geoordeeld vooral' 
m.b.t. de werkgelegenheid. 11). 
De tot nog ' toe gemaakte studies z~n 
gezie,n het niet besc hikbaar z~n van 
adequaat statistisch materiaal niet 
gedetailleerd genoeg om goeA gefun
deer de conclusies te trekken vooral 
ten aanzien van de welvaartspreiding 
in die landen. 

eonelusie 
Zonder stimulerende maatregelen'van 
de overheid zulien de Nederlandse 
ondernemingen evenals in het verle
den hun weg weI vinden b~ het sprei
den van hun produktieaktiviteiten. 
;~aar ook met overheidshulp zal in
die~ het zover mocht komen, het nog 
b~zonder lang duren voordat ook de 
!l.rmstEn '1i t de Derde Wereld zullen 
~eeprofiteren van de internation~ 
arbEids'rerdeling. In tegenstelling 
t~t hetgee ~ ' in de struktuurnota 
worct voorgesteld l~kt het ons daar
om niet doeltref~end ontwikkelings
!elae~ ~it welke pot danookte 
richte~ op de internationale ar
oeiasverde ling zoals die zich tot 
~og toe in de realiteit heeft vol
trokken, maar deze zoveel mogel~k 
~irekt ten goede te doen komen aan 
je meest behoeftigen in de arme 
landen. Immers, het is tot nog toe 
zo: terwijl de internationale ar
beidsverde ling voortschr~dt, krepe
ren de armsten in de Derde Wereld. 

8 
Henk E. Chin 

leverd, weI degelijk rekening houden 
bij ' de bepaling van hun bedrijfsbeleid. 
De omvang van dit nuttig effect laat 
zich echter moeilijk schatten. 

In de tweede plaats kan worden gecon~ 
stateerd dat de overheid het niet 
heeft gelaten bij de constatering van 
de ,teleurstellende resultaten. 
Deze constatering is integendeel een 
van de aanleidihgen geweest voor de 
oprichting van de NEHEM, die niet al
lee n een ' taak heeft bij de formulering 
van onderzoekopdrachten en de bewaking 
van de uitvoering daarvan, ~r die 
daarnaast de veel belangrijker taak ' 
heeft ,gekregen van het stimuleren en 
helpen effectueren van structuurver
beterende ' maatreg~len. 

Hoewel er reeds enige duidelijke 
blijken van aktiviteit op dit gebied 
getoond ,zijn (o.a. het totstandbren
gen van samenwerkingsvormen tussen 
een aantal confectiebedrijven) is 
het nog te vroeg om een oordeel te 
geven over de vraag o f de n~euwe opzet 
geslaagd kan worden genoemd. 

P. Verburg 

Noten: 
~e H.E. Chin, Enkele opmerkin
gen over de herstrukturering van de 
Nederlandse industrie en de inter
nationale arbeidsverdeling, Beleid 
en Maatschapp~, juni 1976. 
2). ' Zie J. Wemelsfelder, De afbrok
keling van de industriele werkge
legenheid in Nederland, E.S.B. 
20.10.1976. 
3) Zie Industrial Development Sur
vey, Special issue for the second 

' general conference of UNIDO hfst V, 
United Nations 1974. 
4).Ibid. 
5). Zie o.a. Rapport Ko'nfektie, 
St'ichting Wetenschappelijk Onaerzoek 
Vakcentrales. 
6).Voor de volledigheid moet ook 
worden gewezen op het belang van de 
binnenlandse markt van de grote 
ontwikkelingsianden. P. Drucker 
(The Age of Discontinuity, Harper 
& Row 1,969) wijst er op da t ondanks 
de gemiddelde lage inkomens in de 
grote arme land en de bovenlaag van 
de bevolking die er een westers 
consumptiepatroon op na houden een 
voldoende grote markt vormt waar
door het verplaatsen van produktie
aktiviteiten lukratief kan z~n. 
Drucker schat deze markt v~~r India 
b.v. op, de respektabele grootte van 
50 mIn. 
7). Zie o.a. G.K. Helleiner, Manu
factured Exports from Less Developed 
Countries and Multinational Firms, 
Economic Journal maart 1973, en 
R.J. Barnet en R.E. Muller, Global 
Reach The Power of Multinational 
Corpor~tions, hfst. 6, Simon and 
Schuster, New York 1974. 
8). H.E. Chin, op. cit. 
9). Industrial Development Survey, 
op. cit., hfst. II-. 
10). Zie o.a. Address to the Board 
ot Governors by Robert S.Mc Namara, 
President of the World Bank Group, 
Washington D.C., sept. 25, 1972. 
11). Dit is ook de algemene mening 
b~ I.L.O. (Internationale Labour Or
ganization van de V.N.) en U.N.I.D.O. 
(United Nations Industrial Develop
ment Organization. 

De Leestaiel 
Wie infollmeert de "gemiddelde" eoo
nomiestudentZ 

Ja, de dagbladen(meestal aIleen de 
Volkskrant en de ,Telegraaf) zullen 
in veel gevallen dienen ter lering 
ende vermaeck. 

Enkele van ons krijgen ook nog weI 
eens een oud weekblad of ander opi
nie-tijdschrift onder de neus ,l maar 
dan hebben we het weI gehad. -
Voorzic,htig gezegd mag je conclude
ren dat "Priv~" meer gelezen wordt 
dan enig andere (mogeli 'jk 'mittiger) 
lectuur. Vaak geeft de Volkskrant zo 
treffend en gedifferentieerd weer 
wat een geengageerd mens dient te 
weten, maar all~en deze informatie 
is toch beslist onvoldoende voor een 
persoon, die qua economiekennis voor 
100 % op de hoogte dient te blijven. 
Wat we missen is elk contact met de 
werkelijkheid zoals die in en rond 
de vakbond, het . bedrijfof welke in
stelling danook zich afspeelt. 
Natuurlijk is onze leestafel het 
l1)iddel om eens wat "feeling" met deze 
andere zijde van ons theoretisch-den
ken te krijgen. AIleen de "Groene" 
of "De Telegraaf" lezen lijkt me fout, 
beide lezen blijft e,chter onvoldoende. 
Maar je kunt toch niet alles l -ezen I 
(afgezien nog van de kosten) 

",we"en 
Het blijft een zaak van afwegen, en 
dit wordt moeilijker naarmate er meer 
kennis verondersteld wordt. Kennis, 
welk~ voor een economie-student toch 
vooral te ' vinden is in bladen als: 
Economisch Dagblad,FEM,Financieel Dag
blad,ESB,The Economist,Wallstreet 
Jounal,Ne wsweek,Businessweek en noemt · 
U maar op. 
Een goede mogelijkheid om deze din-, 
gen aan te pakken ligt 1'n de "verrui
ming" van onze leestafel, ondanks 
dat enkele bladen in de bibliotheken 
aanwezig zijn. Maar geen mens ' gaat 
ze daar eVen inkijken of lezen,ssst, 

'gi ln ko~fie,tas in het rek,U weet het 
zelf weI waarom. 
In een gesprekje met het Economisch 
Dagblad kon ik-een gratiS abonnement 
voo r de leestafel rondkrijgen en 
waarschijnlijk zullen ook nog anderen 
volgen. Persoonlijk vond ik het een 
openbaring om fei ten en meningen uit 
deze bron te vernemen. Hoewel de a f
vaart-lij sten voor de scheepvaart U' 
niet veel zullen ontroe ren moet U 
toch eens letten op destukjes van 
enkele professoren of figuren uit het 
bedrijfsleven en de vakbonden . Als U 
wilt geni e ten moet u eens Ie zen in 
de kolom "Directie-kamer-geheimen" 
van dhr.L.Fokkema. 

vol"ooien 
' Alvorens nu de he

Ie leestafel te gaan voleooien moe ten 
er m.i. nog weI een ' aantal _dingen 
gewijzigd worden wat betreft de ruim
te en de inde l ing . 
Hopelijk gaat een en ander zich ver
der ontwikkelen, en zijn er onder u 
suggesties of opmerkingen,welke ik 
dan g~aag . van u verne e m. 

Wat mij betreft krijgt "de leestafel" 
meer inhoud als aIl een een gratis 
ochtendblad voor de armlastigste 
student. 

P.E. 



PROPJES 
Kursusjaar 1975/1976 ligt al weer ver 
~chter ons. Tenminste voor degenen 
die geslaagd zijn per september 1976. 
V~~r de anderen, degenen die nog niet 
aIle propedemsetoetsen hebben ge
haald betekenen de herkansingen in 
deze maand december een paging om 
alsnog goede resultaten binnen te 
halen. 
Overzicht van de propedeuseresultaten 
tim septe~ber 1976. 
vooropleiding 

aa~ge,angen in sept. 1975 
met voldoende wiskunde 

Ina aec. 1975 aan ge~n 
toets deelgencmen 
na ~aart 1976 aan geen 
t0ets deelgenomen 

propedeuse behaald na de 
toets in sept. '976 

nog geen propedeusebul 
behaald in sept. 1976 

VWO Gym 
HBS 

76 10 

6 

10 

60 8 

17 4 

43 4 

Om he't overzicht volledig te maken 
volgen hier nog de aantallen niet
gesleagden en de aantallen niet
deelnemers per vak per sept. 1976. 

A-toets 

B 
B 

afgewezen niet-deelgenomen 
yak 
bedrijfs 
rr:akro 
r.:ikro 
statistiek 
r.'.'iisk.I 
boekhouden 

aantal aantal 
2 
2 
3 

18 
(: 

3 

3 
2 
'1 
1 

rond/uit 

'N 'HOf;"..;r ;,fjH ZOIfJI&. 
,~ HIT "ItA&. HilT reJ511(0I1J'" .I-

M'" 'IN OHM...,.,.'" ,,_RHI,.,e. I''f 
VAN wn'lfSClIAI ,.If 1(#1 

Coll.D HEAO HBS A ~otaal 

6 3 96 

7 

11 

6 3 78 
3 2 26 

3 52 

B-toets 
afg-e'Nezen niet-deelgenomen 
aantal aantal 

6 1;0 
12 9 
17 13 
22 22 
12 18 

een taakverdeling te komen.Wat de on 
derwijsplanning betreft bleek de raad 
hat Aktiegroepvoorstel volkomen te 
ondersteunen wat de grondslagen aan
gaat,zonder echter de konkrete voor
stellen tav. een onderwijsplan over 
te nemen.Resultaat was in elk geval I 

dat het bestuur de opdracht kreeg om 
ism. de onderwijscommissie een aan -

In een apart overzicht volgen nU'de 
resultaten van degenen die de bij
scholingskur$Us wiskunde hebben ge
vo~gd. 

Van de 27 studenten die zich hiervoor 
per sept. 1975 aangemeld hadden 
slaagden er in totaal 24.(t/m mrt.1976) 
Onderstaande tabel geeft een overzicht 
van de aantailen geslaagden voor de 
verschillende tentamens van de A
toets. De stof voor de A-toets wordt 
voor deze studenten gedoceerd van 
januari tot april en de stof voor de 
B-toets Van april tot december . 
Resultaat A-toets wiskunde I deficien 
ten 
aantal -Goetsen geslaagd voor 

( .. ) toetsen 
8 1 
7 5 
6 2 
5 3 
4 1 
3 3 
2 1 
1 3 
0 5 

totaal 24 

Uit deze resultaten(excl. degenen 
die een wiskundetoets aflegdenl 
blijkt dat de slagingspercentages, 
d.w.z. het aan~al gestarte ten op
zichte van het aantal geslaagden 
niet hoger komt dan 33 %. Dit per
centage is gekorrigeerd voor de aan
tallen die tussentijds geen enkele 
toets hebben afge l egd en waarschijn
lijk zijn afgehaakt. 
Vergelijking met de resultaten van 
de propedeuse 19'73/19'14 en 1974/1975 
kan pas plaatsvinden nadat de uitslagen 
slagen van de propedeusetentamens 
1975/1976, die in deze maand december 
worden afgelegd beke~d zijn. 
Toci geeft het slagingspercentage 

van 33 % over 1975/1976 geen roos
kleuri~ beeld. Vooral wanneer we 
zien dat het slagingspercentage van 
kursusjaar 1974/1975, gerekend over 
2 jaar op 73 % ligt, 
In januari, wanneer de resultatea 
over de propedeusetoetsen van kurs*s 
jaar 1975/1976 bekend zijn kan worden 
vastgesteld of het percentage van 
35 % een dusdanige stijging vertoont 
dat optimisme gerechtvaardigd is. 

KdB 

'Reeds bij de benoeming van een nieuw 
dagelijks bestuur van de faculteit in 
o~tober had de Aktiegroep een voor
stel ingediepd voor een taakverde -
ling binnen het bestuur.Doel van dat 
voorstel was allereerst(dwz.op Korte 
termijn)het scheppen van een Kader 
waarbinnen een zinvolle beoordeling 
der diverse best.urskandidaten moge
l~jk zou zijn.Zoals bekend had de raad 
toendertijd geen behoefte aan een der 
gelijke rationele besluitvormingsba
sis • Daar'o:j werd als argument ge -
hanteerd dat ' de raad niet een dwin
gende taakverdeling aan het bestuur 
zou kunnen opleggen-wat in zijn, al
ee.rr:eenheid zeer anvechtbaar is en in 
het bijzonder een opmerkelijke stel
lingname van de raadsmeerderheid ge
let op het zeer globale en speel
rui~te biedende karakter van het Ak
tiegroepvoorstel o 

vang te maken met het in het Fr,5,3,~ ____________ ~ ______________________________ _ 
17 gestelde.De Akt~egroep,en onder
getekende in het bijzonder,houdt het 
in de gaten.Zeker is reeds nu dat er 
heel wat meer uit zal moeten komen 
dan de jaarlijkse farce van de onder-

Voornaar..ste (langere termijn) doel
einde van het voorstel was echter om 
het ontbreken van een degelijke vorm 
van onderw:jsplanning aan onze facul
teit ctan de kaak te stellen,via het 
toewo,izcn als taak aan het studentbe
stuurslid van 'het ontwikkelen van 
plannen voor de organisatie en coor
dinatie van het onderw',js' (Faculteits
reglement,par.5,sub 3,punt 17). 

In 12 ver~adering van 1 november was 
het AktiegroepvQorstel uiteindelijK 
toch onderwerp vim be6prekin~.Aller
e.rst werd toen aan het bestuur op
gedraJ1;~n zelf ",et een voorstel VO,or 

wijscommissie als toezichthouder op 
de onderwijsprogrammaas. 

Wat de bespreking van het herprogram
meringsrapport in de vergadering van 
22 en 23 november betreft wil ik 
graag verwijzen naar het artikel van 
mijn vaste medewerker voor herstruk
turerings- enprogrammeringszaken,dhr. 
ferd crone. WeI moet het me hier nog 
even van het hart dat ook in die be-

_ spreking weer is gableken dat van de 
wetenschappelijke staf maar bitter 
weinig te verl'/achten valt als de dis 
cussie zich afspeelt op het nivo van 
het geheel van onderwijs en wet en
schapsbeoefening aan onze faculteit 
en de doelstellingen die daaraan 
ten grondslag (zouden moetem)liggen. 
In de raact blijkt althans telkens 
weer dat men me~stal niet ,eel ver
der komt dan het eigen specifieke 
vakje,het eig~n belangetje,zonder 

een bredere visie op doel en funk
tioneren van het onderwijs aan onze 
faculteit. 

De eigenaardige wijze waarop sommige 
besluiten tot stand komen bleek ook 
nog eens bij de besluitvormin" over 
het al dan niet voortzetten van de 
bijscholingscursus voor wiskunde-I
deficienten.~ederon bleek voor vele 
stafleden het argument om er mee 
door te gaan dat als wij zouden stop
pen met de bijscholingscursus,vele 
student en dan zouden afvloeien naar 
faculteiten die weI zo'n cursus ge
ven.Resultaat was in ieder geval dat 
we ook komend jaar weer een bijscho
lingscursus geven.E'l zo hoort het 
ook,niet omdat wij als faculteit de 
taken van het vwo. moeten overnemen 
maar omdat de strukturele tekortko
mingen van het vwo. niet bij de toe
gang tot het w.o. op de adspirant
student en verhaald mogen worden.En 
daarbij komt dan nog dat wiskunde als 
toel"tinl>seis tot de ekonomische 
studie geen halszaak mag worden,al 

Verder lezen op pag. J1. 
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EKONOMIE 'IN BET 
BET GHOTB 

ONGENOEGEN VAN 

. DE L.W-E.D. 
Het zal niemand verbazen, dat ook 
buiten onze faculteit de wereld van 
het ~konomie-onderwijs aan beroering 
onderhevig is. De o.a. in dit brad 
regelmatig geventilee rde roep om 
bezinning op en verbetering van het 
onderwijs -en allerhande zaken die 
daar nauw mee verbonden zijn- kent 
dan ook al enkele jaren zijn pendant 
in het M.O. 
Voortbouwend op een initiatief van 
middelbare scholie,en 'is 3 jaar 
geleden de "Landelijke Werkgroep 
Economie Onderwijs" opgericht . Een 
werkgroep bestaande uit uiterst 
aktieve ekonomie-leraren. di~ verder 
kijken dan 'hun salarisb"riefje lang ' 
is. En die er,ondanks een barriere 
van gemak - en behoudzucht", in 
geslaagd zijn een aanzienlijk aantal 
collegae voor hun ideeen te winnen. 
Regelmatige lezers van dit blad zijn 
ongetwijfeid bekend met het bestaan 
van deze L.W.E.O • . In ROSTRA nr. 42 
is reeds een artike l verschenen 
n.a.v. de eerste geruchtmakende 
publikatie (Appels en Peren) en" het 
eerste kongres van deze werkgroep. 
Inmiddels is er weer een jaar ver
streken. En "de L.W.E.O. heeft het " 
bewijs van" haar levensvatbaarheid 
geleverd, door een tweede kongres te 
organiseren "(25, 26 en 27 november). 
Reden voor ons om wat dieper in te 
gaan op de ideeen, bezwaren en v~or
st~llen van dit gezelschap weledel
geleerde heren. 

EINDONDEHWIJ5 

Sinds de invoering van het systeem 
van keuzevakken in het M.O. is de 
' status ' van het vak algemene ekono
mie aanzienlijk opgevijzeld. Tenmin 
ste, voor zover dit afgemeten kan 
worden aan het aantal uren dat een 
leerling in het vak onder we zen kan 
worden . 4 a 5 uur per week voor hen 
die het vak in het eindexamenpakket 
hebben. Een ontwikkeling waarmee 
chauvinistische vakdocenten toch 
alleszins tevreden zouden moeten 
zijn . 
Zo niet echter de leden en sympati
san ten van de L.W.E.O .• De uitbrei
ding van het aanta l uren is nl. in 
het geheel niet gepaard gegaan met 
een verandering in de vjsie op het 
middelbare ekonomie -onderwijs bij de 
autoriteiten . Simpel gezegd: de gro~ 
tere ruimte is slechts gebruikt voor 
een vermeerdering" niet voor een 
verbe tering. 
Toegespi tst r .icht de kri·tiek van de 
L.W.E.O. zich op twee nauw samen
hangende gebieden . Enerzijd s , het 
funktioneren van he~ ekonomie-onder~ 
wij s binnen het totale M.O •• Daar
naast zijn er bezwaren tegen de 
inhoud van het " vak algemene ekonomie. 
En dus in het verlengde daarvan, " 
tegen het leerplan en de eisen voor 
het examen. Vanzelfsprekend is dit 
laatste van centraal be lang voor de 
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akties van de L.W.E.O •• Als e r in 
het leerplan en de exameneisen geen 
verandering komt , is een andere 
aanpak van het onderwijs niet moge
lijk. 
Wat is dan de visie van de L.W.E.O. 
m.b.t. de funktie? Centrale stel ling 
is, dat ekon6mie-onderwijs 'eind
onderwijs' moet zijn. Daarbl-j--
beroept zij zich op minister van 
Kemenade, die zegt: "Het onderwijs 
dient zich bezii te houden met een 
zodanige vorming van haar leerlingen, 
dat zij zicht krijgen op de samen
leving en in staat worden geste ld om 
aan de ontwikkeling van die samen
leving een eigen b(jdrage te leveren~ 
Daarnaast moeten "de leerlingen 
natuurlijk in staat zijn om een ' 
groot aantal verdere opleidingen te 
kunnen volgen. " 
In "de huidige situatie heeft het er 
echter vee l van weg, dat algemene 
ekonomie vnl. 'streaming'-onderwijs 
is. D.w.z. "afgestemd is op een 
volgend opleidingstype. 
Het onderwijs -met als voorbeeld 
van presentatie , de overbekende 
leerboeken van Heertje- benadert in 
hun ogen te veel de eerste-jaarsstof 
algemene ekonomie op de universiteit. 
Het leerprogramma wordt nl. geken 
merkt door een te wiskundige en 
modelmatige opzet . Hieraan "is boven 
dien, gezien d, examenverplichtingen 
geen ontsnapping middels een" alter 
natieve aanpak mogelijk • . 

INCOMPETENTIE 
Nu past 'st reaming '-onderwijs 

M.O. 

ongetwijfeld "uitstekend in een 
politiek, die gericht is op stroom
lijning, studieduur-verkorting en 
bezuiniging. Het beantwoordt in 
elk geval niet aan een doelstelling 
zoals geformuleerd door van Kemenade. 
De L.W.E.O.-leraren zien dan ook 
geen mogelijkheid om e"en zinvolle 
inhoud aan deze omschrijving te geven . 
De stof is te moeilijk, te abstrakt. 
Er is geen duidelijk verband met de 
sociaal - economische werkelijkheid. 
Heertje zelf (in een reaktie op 
"Appels en Peren") schrijft deze 
bezwaren toe aan de mogelijke incom
petentie van de betrokken leraren; 
hun onvermogen om met wiskunde, 
modellen en konsepten te kunnen 
werken. Hij wijst bovendien op de 
juist verhelderende toepassing van 
de wiskunde , zoals die blijkt uit 
de w"erken van enkele mod erne ekono
men. M.a.we, ekonomie en wiskunde 
horen bij elkaar . 
Nu getuigt deze reaktie niet bepaald 
van " ver~rouwen in de kapaeiteit "van 
de uriiversiteit om goede ekonomen af 
te 1everen. Meer storend is echter 
dat Heertje om de essen tie van de 
kritiek i s heengegaan . Hij vert""lt 
het probleem (de kwaliteit van ~e 
leerstof) " in een voor hem meer 
gerief l i "jke vorm (de kwal i tei t van 
de leraa r). 
Dit alles had voorkomen kunnen 
worden, indien Heertje e.a. tijdig 
beseft hadden, waarom en voor w'ie 
zij hun boeken schreven. 

, 



DIDAKTIEK 
De genoemde bezwa ren zijn, i.t.t. 
aIle suggesties daaromtrent- niet 
ingegeven door gemakzucht. Zij 
komen voort uit zeer legitieme, 
didaktische overwegingen. 
Niet deeksakte, modelmatige ' bena
dering voor zover deze gedoceerd 
wordt aan de universiteit en toege
past wordt in wetenschappelijk 
onderzoek, staat hier ter diskussie. 
Maar deze benadering, voor zover die 
te gebruiken is als middel in het ' 
M.O. om relaties in de sociaal-ekono
mISChe werkelijkheid te beschrijven. 
Voor de L.W.E.O. is het duidelijk, 
dat in de gebruikelijke leerstof 
het middel overheerst over de inhoud. 
Aan het eind van de rit rest slechts 
het model en de wereld heeft , opge
houden herkenbaa r te bestaan. 
Voor de ze leraren een moeilijk ver
teerbare zaak natuurlijk. Uiteinde
lijk geven ze het va k ekonomie, en 
niet modellenbouw! 
Voor een a kademikus lijkt dit 
misschien een wat kuns tme tig onder
scheid. Maar hier ligt de kern van 
het probleem. 
De formalise ring in konsepten en 
modellen hoeft kennis van de ekono
'mische werkelijkheid geenszins in de 
weg te staan. Om te 'voorkomen dat 
voorwaardeli j ke uitspraken in de 
pra~tijk een onvoorwa ardelijk leven 
gaan leiden; he eft de akademikus 
geleerd -en leert de student- om 
voortdurend naar het werkelijkheids
g~halte van de vooronderstellingen 
t.e kijken. H.a.w., een student leert 
am zelfstandig en kritisch te sta an 
tegenover een mode]. . Voor middelbare 
s'cholieren geldt echter - zie de 
deelomschrijving van van Kemenade
dat zij moeten leren om zelfstandig 
en kriti sch te s taan tegenover de 
maatschappi j en haar instituties. 
Voorwa ar een heel andere opdracht. 
En de L.W.E.O. betwijfelt, of dit 
,alles bereikt kan en moet worde n 
via de moeizame en veeleisende weg 
(leerlingen van 15 tot 18 jear!) 

, van de rela tivering van modellen en 
konsepten. 

ALTERNATIEF 
LEERPLAN, 
De L.W.E.O. acht het dan ook hoog 
tijd om .de gebruikelijke bena dering 
m~nstens aan te vullen met een 
institutioneel ' bes chrijvende benade
ring. Via dezeweg kunnen de leer
lingen zich dan een zoda nig beeld 
vormen van de soc iaal-ekonomische 
situa ties en probleme n, da t deze 
voor hen ook hanteerbaar worden. 
Mogelijkheden voor zo ' n aanpa k zijn 
bijv. gelegen in het projekt-onder
wijs, liefs t te re a li s eren d .m. v , 
vakintegr a tie. 
Op hun kongres in Driebe r gen hebben 
de leraren zich o. a . gebo gen over 
de volgende vraag: Hoe moet een 
leerpla n er uit zien, da t vol doende 
mogelijkheden s che pt voo r een didak
tisch verantwoorde a anpa k va n het 
ekonomie-onderwijs. Deze probleem
stelling is mede zo urgent. omdat 
de mi ni s ter binnen niet a l te l ange ' 
tijd met , een nieuw l a ndelijk onderw~s 
leerpla n wil starten. Formulering 
van een re eel a lterna tief was dus 
een eerste verei s te. 

De bestaande situatie kan ~ls voIgt 
beschreven worden: Het leerplan 
wordt voor 100% bepaald door de eisen 
zo;'ls die neergelegd zijn in het 
zgn. ' 'kopjesprogramma' (de lijst 
van onderwerpen waarover de leerling 
geexamineerd kan worden). 
De L.W.E.O. stelt nu de volgende 
indeling voor. 

+30% volgens het bestaande systeem 
van het kopjesprogramma.D.w.z. 
strakke richtlijnen vOOr de te behan
delen s~of, gericht op het eind
examen 

+40% geri cht op het s choolonderzoek 
(de tentamens).Hiervoor moe ten in 
het onderwijsleerpla n algemene richt
lijnen opgenomen worden, o. a . wat 
betreft de te be handelen onderwerpen. 
De wi jze van uitvoerirtg moet echter 
overgelaten worden aa n de s cholen 
zelf 

+30% v~n de tijd moet beschikbaar 
zijn als experimenteerruimte. Hier
binnen moet de lera ar zelf kunnen 
beslissen over het onderwerp, de 
'vormgeving' en de toets ing. Alles 
uiteraard op een wijze die kontro
leerbaar blijft voor de onderwijs 
inspektie. Bi,nnen deze ruimte ligt 
de mogelijkheid voor za ke n als 
vakintegra tie, het inhaken op aktuele 
of lokele gebeurteni s sen, kortom: 
het grijpbaa r maken van de ekonomische 
werkelijkheid, ' 
I.v.m. deze experimenteerruimte he eft 
de L.W.E.O. bove ndi e n haar ree ds 
bestaa nde systee m van l es brieven 
uitgebouwdj een ver zame l i ng t hema 
ti s ch lesma teriaal, waar een leraar 
altijd op kan teruggrijpen. 

De L.W . E.O. zaVin haar konta kten met 
de landelijke commi s sie onge twijfeld 
moeilijke tijden tegemoet gaan. De s 
te me e r gemee nd leek dan ook het 
verzoek va n de ongesc hore n en zicht
baar vermoeide woordvo e r de r " om de 
lezers va n ROST RA prettige fe ~s t

dagen t?e te wensen. Bij dezel 

Voor verdere i nf orma tie: 
sekretariaat L.W.E.O. 
J a cob va n Lennepstraa t 345 

Am s terda m. 

T.v.d.P. 

ro,"'/u;t 
de mad 
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is wiskunde nog zo'n belangrijk in
strument in de ekonomische wet en
schap.Het zijn echt niet de aller
belangrij:,ste inz.i.chten en kennis_ 
gebieden die slechts met behulp van 
een wiskundig apparaat voor de stu
dent bereikbaar gemaakt kunnen wor
den.Bovendien,waar wiskundige tech
nieken onontbeerlijk zijn voor ver
dieping en specialisatie,om een vol
waardig ekonoom te kunnen worden 
van internationaal nivo,kan de han
tering van di ,e technieken slechts 
zinvol zijn op basis van inzicht in 
het vak.Inzicht in de ekonomie krij
gen we ni e t door de wiskunde,omge
keerd mogelijkerwijs wel,maar dat is 
op zich geen doel aan onze facul
teit. 

OVerigens werd aan het slot ' ,van de, 
vergadering door de Aktiegroep een 
informat~ef notitietje rondgedeeld~ 
waarin enkele nieuwe saillante fei-

ten op tatel werden gelegd in de 
continuing story Van den Doel.Aan
leiding was een ~nterne vacature bij 
de vakgroep mioro,waarin tbv. de 
leerstoel van Van den Doel een 0,5 
medewerker werd gevraagd,waarbij een 
groot aantsL aanvijzingen we zen in 
de richting van een 'op het lijf van 
een bepaalde nijmeegse politicoloog 
geschreven' vacature-omschrijving. 
Uiteraard kan zulks nooit als een 
vooropgezet plan worden ontmaskerd, 
evenmin als het t egende,el bewezen 
kan worden.Waar het de Aktiegroep 
echter in het bijzonder om ging is 
dat Van den Doel kennelijk bezig is 
met een verregaande mystifioering 
van ekonomisohe processen.t1n.schijnt 
hij de mening toegedaan dat de eko
nomischemachtsverdeling,die hij als 
een der voornaamste studie-objekten 
Van de welvaartstheorie en de the
rie van de ekonomische orde stelt, 
een probleemgebied vormt dat niet 
binnen de ekonomische wetenschap is 
op te loss en maar waarvan de poli
ticologie het antwoord bezit. Deze 
stellingname noemen vij mystifi~e
rend omdat daarin de tend.ns l~t 
ligt besloten van een ontkenning 
dat de machtsprocessen die Van den 
Doel,zegt te willen bestuderen on
vervreemdbaar produkt zijn van eko
nomische processen. 

Hoe dan ook,Van den Doel schijnt van 
mening dat het begrip van die machts
processen niet ligt in het begrip van 
de ekonomische processen waarVan zij 
produkt zijn maar in die machtspro
cessen als zodanig,zoals de politi
cologie die, kenneliJk bestudeert en 
waarbij,in genuanceerde th~orien van 
macht ~n invloed,hoogstens'een rol' 
wordt gespeeld door ekonomische 'fak
toren'.De keuze Van Van den Doel,en 
van de vakgroep micro die daar he le
maal achter staat volgens de voor
zitter van de vakgroep,voor een po
liticoloog met ekonomische special i
satie is dan ook volkomen begrijpeliJk, 
te meer daar,zoals Van den Doel zelf 
zegt,de leerstoel in zijn eigen per
soon reeds een ekonoom met politico
logische specialisatie bezit.Konse
kwentie van de mening van de Aktie
groep tav. het studie-objekt van de 
welvaartstheorie en de theorie van 
de ekonomische or de is in elk geval 
dat we ons(wederom) moeten gaan af
vragen of die leerstoel niet beter 
eens om zou kunnen zien naar een e
konoom met ' ekonomische specialisatie. 
En (even) afgezien Van dit alles is 
het natuurl~ik de vraalt of 
colleges mmcro-eKonomie moeten wor-
den gegeven door een politicoloogl 
ook al Zou die daarvoor best gekwa
lificeerd kunnen zijn blijft het ze8r 
vragenswaardof dat ook het goval i~ 
als de tendens tot integratie v~~ 
de vakken micro en macro zich door
zet,laat staan als bedrijfs daarbij 
nader, betrokken zou worden. 

Verder Ie zen op pag . 



Hoe A·lles Toch 
Oud-redakteuren over ROSTRA 

De "continuing-ROSTRA-story" bereikt zijn voorlopig hoogtepunt met dit 

50
e 

nummer. Een mijlpaal gelijk, een feest waardigl 

.Geriei'lijk gekeuvei ·tijdens een gezapige gro'epsbijeenkomst was des redaktie .. 

deel. Maar, 0 schrik om het hart, op welk een mijlpaal zagen wij ons gezetenl 

Verhaalden zij-die-ons-voorgingen niet yan professoren & prohlemen, 

medewerkers & tegenwerkers. Is onze mijlpaal soms wispelcontourig? 

Voor een slechts is het ROSTRA-verI eden geen windei geweest. D. lijkt 

regelrecht op te stomen naar de slam begeerde brugwachters-funktie in' Fr. 

Voor de anderen resten enkel nog trauma's. 

De sterksten waren bereid. Hartverscheurend en toch charmantl 

Ad, Frank, Joris en Hans, het woord is aan jull i ·e. 

Alweer een vl"tigste Rostra 
Dezer dagen vroeg men mij in de 
'koffiekamer of ik een bijdrage wil
de leveren aan dit nummer. Ik~am 
de invitatie met beide vijf vingers 
aan want het is ' wel wat als je als 
medewerker zo maar de gelegenheid 
krijgt nog net voor het einde van 
het jaar je aantal gepubliceerde 
bladzijden omhoog te jagen, zeker 
als het om een wetenschappelijk zo 
hoog staand periodiek gaat. Een 
blad ook van traditie. Regelmatig 
wordt een vijftigste nummer ui tge- . 
bracht. Laatstelijk gebeurde dat in 
mei 1964 onder de zondagse naam 
Rostra Economica. Dat nummer deed 
veel stof opwaaien onder meer van
wege een erin geplaatste zeer ge
zagsondermijnende limerick. Die 
limerick was gesigneerd a .t.t. 
('anoniem tot tentamen'). Zoals U 
weet is een dergelijke onderteke
ning in Rostra thans niet meer ge
oorloofd. Er waren t oen drie re
dacteuren. Een ervan, Rolf Schon
dorff, wordt nog regelmatig met in
stemming in Rostra geciteerd. 

Wd mogen ook de beide anderen , te
genwoordig gezeten centrale ban
kiers, niet vergeten. Redacteur 
Pieter Stek schreef een weinig god
vruchtig stuk naar aanleiding van 
een weinig doordachte publica tie 
van professor P.J.Roscam Abbing. 
Dan kwam de staatsman en economist 
S . van Houten er heel wat beter af 
in een stuk van redac teur Martin 
Fase . :-Iet Abbing durf ik dus niet 
meer aan te komen maar om de conti
nuiteit in de vijftigste nummers te 
handhaven wil ik aan Van Houten 
nog enkele woorden wij den . De conti
nuiteit in de anticlericale onder
werpen is dan ook gewaarborgd en 
tevens de spreining. Abbing lokte 
wat ant i ca lvinistische uitspraken 
uit. Van Houten, pu'ur en bitter, . 
gaat meer op de antipaapse toer. 
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In een precies honderd jaar gele
den gepubliceerd verhaal Beschou
wingen over de bevolkingsleer in 
verband met de sex~le moraal · 
gaa t hij er hard tegenaan. "En da t 
het onderwerp van teederen aard is, 
mag geene reden zijn om er over te 
zw~gen.' Er zijn oudtestamentische 

situaties waarin een groot kinder~ 
tal zonder meer een zegen i s . Het 
ligt wat anders in de grote stad 
in de tijd waarover Van Houten 
schrijft. Er komen te veel kinderen, 
die hebben daar geen leven. En da t 
is allemaal de schuld van onze 
'katholiek-malthusiaansche zeden' 
die ons in steeds toenemende mate 
·brengen to t dri eerlei kwaad: pros
titutie, coelibaat en huwelijken 
zonder liefde. Van Houten meent dat 
de vrouwen in Parijs, die meer wil
len zijn dan 'vruchtboomen' de zaak 
nog op de beste wijze benaderen. 
'De Parijzenaars oordeelen, en te
recht, dat deze kleine rondwande
ling over de aarde volstrekt over
bodig is, en dat het in aIle op
zichten beter is kinderen, aan wel
ke zij de voorwaarden om te lev en en 
zich te ontwikkelen niet kunnen ge
ven, maar te laten waar zij zijn . I . 

Dus kerkbezoek is prachtig zolang 
het gebouw maar is verlaten voordat 
de organist zijn intrede doet . Er is 
in de eerste plaats voorlichting 
nodig . De m~este jonge lieden blij
yen nog van aIle raadgevingen op 

' sexueel gebied verstoken. 'Ieder is 
als het ware aan zijn lot overgeia
ten, en moet zijne eigene ervaring 
maar koopen'. Van Houten heeftveel 
waardering voor de een jaar eerder 
onder de titel De ontwikkeling der 
oevolkingsleer verschenen disserta
tie van H.B. Greven ; Hij is het 
nochtans niet eens met Greven's 
vrees dat kinderbeperking (zonder 
onthouding) zich het eerst in' de 
meest ontwikkelde klassen zal vol
trekken . Van Houten heeft de pro
blemen van een snel le bevolkings
groei goed geschetst. De argument en 
die wij bij Gill (p . 164) aantreffen 
vinden wij al bij Vaa Houten terug. 
De oplossingen die Van Houten aan
beveelt zijn uiteraard tijdgebonden. 
Behalve de hierboven genoemde sug
gesties leest men bij hem een plei
dooi v~~r het vergemakkelijken van 
eehtseheiding . Hij verwijt de libera
len dat zij niet wat aetiever zijn 
inzake liberalisering van echt
scheiding . I~ een voorwoord bij een 
herdruk van zijn artikel zal hij la
ter heel voorzichtig en zeer af-

en zo 

standelijk het woor d abortus laten 
valLen. 

Bevolkingsvraagstukken waren waar
lijk niet het enige waarvoor Van . 
Houten zich interesseerde. Als ka
mer lid werd er natuurlijk ook veel
zijdigheid van hem gevraagd. Bekend 
werd hij om zijn 'kinderwetje ' . en zijn 
voortdurende bemoeienis met de kies
wet. Van de zaken waarmee hij zich 
honderd jaar geleden in de kamer be
zighield iijn de volgende speciaal 
voor ons economen van belang . Wat 
onze opleiding betreft is hij tegen 
het verstikken van aanbod door het 
stellen van te hoge toelatingseisen . 
Ricardo, Say en Friedrich List zijn 
merkwaardige mannen, die de weten~ 
schap zeer hebben vooruitgebracht 
zonder wetenschappelijke opleiding' 
te hebben genoten. Uit de handels
stand werden Muller, Betz en N. G. 
Pierson gerecruteerd . Proudhon en 
Bastiat genoten geen ge leerde op
leiding. Van Houten meent dat een 
academische studie geen kennis van 
latijn en grieks vereist. Vervolgens 
zijn standpun t met betrekking tot en
kele practische problemen • . Inzake 
de muntkwestie wees hij de enkele 
gouden standaard af . Hij toonde zich 
voorstander van het stakingsrecht . 
Hij meende da t de ondernemer niet te 
veel aan banden moest .worden gelegd 
terwille van het milieubeheer. Hij 

' wilde de spoorwegen vrij laten prijs-
discriminatie te plegen: overheids
inmenging zou er slechts voor moe ten 
waken dat de prijs te hoog werd, de 
maatschappij zou er zel f weI voor zor
gen dat hij niet te laag werd. Hoewel 
hij aan het kartelvraagstuk nauwel~ks 
aandacht schonk, ook later niet, 
heert hij z'ich in negatieve zin uit
gelaten over de 'kartels' van nota
rissen en bankiers; overigens een 
niet zo opzienbarend standpunt. 



Goed 
En waar ik mij nogal interesseer voor 
de juist niet altljd alledaagse op
vattingen inzake kartels blj leerlin
gen van ,de ongeveer tezelfdertljd 
opererende hist,( "ische school gailt 
de vraag rljzen c, ,' Van Houten tot die 
sC,hool moet worden gerekend. In het 
hierboven aangehaalde opstel over 
het bevolkingsv~aagstuk komen ette
lljke passages YO'. r die aan die 
school doen denken. Bljvoorbeeld een 
organische maat.schappijvisie, antro
pologische bescllouwingen, een dar
winistische betoogtrant, een zlj het 
dan schljnbaar a tufenloze, Stufen
theorie etc . 1.1 z ijn belangwekkende 
De staathuisho uikunde als weten
schap en kunst van 1866'neemt Van 
Houten de histoI -L Sche sohoel en met 
name Friedrich List in bescherming 
tegen S. Vissering. ZDn Das Causa
litatsgesetz in der Sozialwissen
schaft van 1888 lijkt al evenmin met 
die opvattingen in strijd. Voor wat 
betreft de practische politiek be
hoefde een en ander geenszins ui t ' 
te Lluiten dat in een bepaalde si
tuatie eenzelfde standpUl, t zou, kun
nen worden ingenomen dan dat van de 
grote tegenspeler: d ~ klassieke 
school. En het hoefde Van Houten 
ook niet te beletten me zijn waar
deleer een voorloper te wordeh van 
die andere grote tegenspeler van de 
historische school: de Oostenrijkse 
school. Van Houten speelde het in 
het laa tste geval zelfs klaar zich 
in zijn argumentatie te baseren op 
een van de grondleggers van de his
torische school . Ik heb het idee 
dat ik nog niet ben uitge s tudeerd 
op Van Houten. Overigens wil hij 
nog wel eens in herhaling va llen en 
er zijn momenten da t hij de lez,er da
nig gaat verve len. 

Intussen heeft in de krant van 
eind 1976 ~e eertijds actuelere kri
tiek op con fessioneel geinduc eerde 
kindertjes enigszins plaatsgemaakt 
op volw~ssener vraagstukken zoals 
de kritiek op beweerde confessioncle 
Mentenee's. Volwassen vraagstukken 
vragen al helemaal, om een volwassen 
bena'dering. Het is te wensen dat men 
tracht de vandaag spelende vragen, 
die nota bene de integriteit van de 
hele natie raken, eendrachtig op te 
lossen bij achterwege laten va n alle 
partijpolitieke calculaties . ,Voor 
Van Houten hebben zijn eigen opvat
tingen zo nodig zwaarder gewogen 
dan zijn partij. Men leze zijn brochu
re Liberaal of vrjizinnig_/ sociaal
democraat va~ 1899. Een alerte, op 
omstandigheden van tijd en plaats 
inspelende visie kenmerkte trouwens' 
de historische school,die misschien 
zelfs om die reden minder een school 
was dan andere scho len . Een puur 
verstandelijke benadering na oprech
te kennisneming van alle standpun
ten zou overigens ook de kwaliteit 
van de besluitvormi~g in' andere pe
stuursorganen ten goede kunnen ko
men . U schiet mij maar weer eens aan 
als er weer een vijftigste Rostra op 
stapel staat . 

J. J . Meltzer 

Kwam ••••• 
Door een kink in, de kommunikatie - kabel zagen wij ons bijna 

genoodzaakt" met "",n onvolledig -maar daarom niet minder 

,extra-speciaal feestnummer- uit te komen. 

Edoch, op de rand van het laatste nippertje 

noch iemand bereid ops 'gat' op te vullen. 
vonden wij 
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ovel'gangs iaal' 72/73 

De voortgaande democratisering van 
de bestuursstruktuur aan onze facul
teit in 1972 schiep een behoefte 
aan snelle ' berichtgeving inzake fa
kulteitsaangelegenheden. 

Het redaktieteam; bestaande uit Vo
geraar, Van der Horst, Zimmerman, 
Tholen en ondergetekende, besloten 
om bovenstaande reden het blad ~an 
te Rassen ~an ' de nieuwe eisen. 
De ontwikkelingen op het gebied van 
de boekdrukkunst kwamen ons hierbij 
zeer ' goed van pas. Het arbeidsin
tensieve, tijdrovende en dure lood
zetwerk lie ten we in de steek om 
over te stappen op het offsetproce
de. 
Hiermee konden het verschijningstijd
stip van het blad en de tijdsdate
ring van de berichtgeving meer met 
elkaar in overeenstemming worden ge
bracht . 

Om de redaktionele ruimte, die be
perkt werd door de omvang van de 
faculteitssubsidie, te vergroten, 
lie ten we daarnaast de commerciali
sering zijn intrede doen; in devorm 
van advertenties . 

Na de verschijning van het eerste' 
nummer, op deze nieuwe basis <nr.21), 
was de brui s ende aktiviteit van re
daktielid Tholen zelfs dermate 
groot, da t hij tussen Kerst en Nieuw
jaar nog een redaktievergadering 
bijeen wou laten komen . De overige 
redaktieleden voelden zich hiertoe 
niet geroepen, wat Tholen toen de 
uitspraak ontlokte "dat dit eeiste 
nieuw uitgevoerde nummer dan een 

doodgeboren kindje zou zijn" en dat 
dit voor hem reden was, per direkt, 
uit de redaktie te stappen. 

Het verkleinde redaktieteam kreeg 
al anal met nieuwe verwikKelingen 
te kampen; namelijk de onderteke
ningskwestie betreffende de Aktie
groep Ekonomen. Er kwamen stemmen 
uit de fakulteit om de Aktiegroep 
Ekonomen, die veelvuldig in Rostra 
publiceerde, te verplichten tot on
dertekening van hun artikelen met 
de namen van de schrijvers. De Aktie
groep vond dit 'een aanslag op hun 
optreden als kollektief . 

Binnen de redaktie konden we geen 
eenstemmig oordeel over deze kwes
tie vormen, omdat de verschillende 
belangengroeperingen die in de fa
kulteit hun rol speelden, op de
zelfde wijze in de redaktie verte
genwoordigd waren. 

De Raad van Beheer van Rostra heeft 
door het scheppen van een over leg
situatie binnen de betrokken groe
peringen, de zaak uiteindelijk tot 
een oplossing kunnen brengen . 

Overigens blijkt nu, dat al deze ont
wikkelinge,n de groei van Rostra -
kwalitatief zowel als kantitatief -
niet afgeremd hebben. Integendeel 
zelfs, de fakult ,eitsgemeenschap 
blijkt door het verstrekken van 
steeds grotere subsidiei het belang 
in te ' zien van uitwisseling van in
formatie tussen de verschillende 
deelnemers aan onze fakulteit. 
Rostra kan hierbij zeer goed als 
bindende faktor fungeren. 

Frank van den Tempel 

~ 
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Rostra 

toen 

en nu 

Enkele jaren geleden werd Rostra 
nog geredigeerd door een paar men
sen, die "het wel leuk , vonden" om 
af en toe een drukwerkje te laten 
ver~chijnen. Duidelijke doelstellin
gen stre,efden zij niet na, met als 
gevolg, dat Rostra niet uiteteeg bo
ven het nivo van wat kinderachtig
heid. 

Onder invloed van het optreden van 
de Akt,iegroep Ekonomen ging aan de 
fakulteit een andere, frissere wind 
waaien. De gebeurtenissen in die , 
tijd lieten ook Rostra niet onberoerd. 
Er kwamen mensen in de redaktie, die 
het vroegere ''beleid'' meer dan beu 
waren. 
In de eerste plaats moest het blad 
openstaan v~~r iedereen, die wat te 
schrijven had en niet alleen voor een 
eksklusief groepje. Verder moesthet 
oubollige, studentikoze karakter 
verdwijnen. Tenslotte werd gestreefd 
naar het opvoeren van de kwaliteit 
van het blad, zowel naar vorm, als 
naar inhoud. 
Verwezenlijking hiervan is biezonder 
goed geslaagd. 
Rostra is ook meer geworden dan al
leen een ekonomieblad, al wordt ui
teraard de inhoud in belangrijke ma
te bepaald door vraagstukken uit ' 
ons vakgebied en fakulteitsaangele
genheden. 
Rostra kijkt verder; naar Zuid-Afri
ka, naar problemen van het perso
neel, naar de Februari-stakingen in 
1941, om e nkele belangrijke items te 
noemen. Het kan natuurlijk 'altijd nog 
beter; maar wat Rostra ~isschienook 
kan worden verweten ,- in tegenstel
ling tot vroeger is het niet wereld
vreemd en dat is het belangrijkste ! 
Vanzelfsprekend was niet iedereen 
het met deze vooruitgang eens en er 
werden zelfs pogingen gedaan ; om 
het blad kapot te maken (o.a . de 
kwestie-VaJ Philips; een uitvoerig 
verslag hiervan is te vinden in 
Rostra nr. 24 tot 27). De redaktie 
nam echter een onafhankelijk stand
punt in en wist zich verzekerd van 
de steun van de meeste mensen aan 
de fakultei:t . (AUeen) daaraan i ,e 
het te danken ; dat nu dit jubileum
nummer kan verschijnen en dat nog ' 
vele nummers zullen volgen. 

Ad van der Ven 
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, In het studiejaar 1971-1972 werd het 
vijftig-jarig bestaan van de facul
teit herdacht en het was vanzelf
sprekend, dat Rostra aan deze ge
beurtenis buitengewone aandacht zou 
besteden. 
R~stra,was in die jaren gewoonlijk 
n1et d1kker dan vier bladzijden 
boekdruK. De redakti", eu gelukkig 
met haar ook anderen, ' streefde naar 
een speciale uitgave, die naast ' (de 
gebruikelijke) kwaliteit nu ook 
kwantitatief belangwekkend zou zijn 
ja wellicht zelfs historische waard; 
zou krijgen. Of dat laatete is ge
lukt, weet. ik jammer genoeg niet. 
Met forse subsidies Van het facul-

, teitabestuur en de Kring van Amster
' dam~e economen, en als ik mij goed 
her1nner ook van de SEF, kon Rostra, 
nu eens niet gehi'nderd door een te 
krap financieel jaeje, verschijnen 
als cen 48 bladzl jden boekje met 
een aantre'kkeli~ke omslag: een af
druk van een 18 eeuwse afbeelding va 
van de Oudemanhuispoort, toen de 
zetel van de fakulteit. Op de titel
pagina een foto van het bijna vol
tooide, naam~oze nieuwe fakulteits
gebouw aall de Jodenbreestraat ... ", ' 
:'iaast een voorwoord van curator 
Van den Brink (welk. beginnende 
student weet nog wat een curator is?) 
een blik in de toekomst van fakul
teitsvoorzitt~r Prof. Jongman en een 
historisch overzicht van de fakulteit 
door Prof. Van S'tuyvenberg. VO"I"t.s 
een echt wetenschappelijk artikel 
v~n Profo _De Wolff over zijn er-
promotor Prof. Houthakker en diens 
wetenschappelijk werk. 
Drie generaties economen kwamen in 

, dat nU!Dmer aan het woord: doctoran
dus no. 3 van onze faculteit (ex
DNB president Holtrop aver de fakul
teitsjaren '20), een doctorandus van 
omstreeks de Tweede Wereldoorlog 
(oppositieleider Den Uyl over de ja
ren ' rond '40) en een student van de 
jaren zeventig (Xander ' den Uyl). 
Het nummer werd gevuld met allerlei 
hooggeleerde citaten en college
bloempjes uit de vijtiger jaren, 
'voorts met nog enkele wellicht min
der tegen de tand des tijds bestande 
artikelen. Wie nu geprikkeld is om 
dit nummer eens in te zien, ka:n te
recht bij de U.B. en H.E.- de toen
malige redaktie, zich bewust van 
haar historische rol, heeft ervoor 
gezorgd dat Rostra voor eeuwig in 
beide bibliotheken zou zijn te 
raadplegen. 
Wie dat doet, zal uit hetzelfde jaar 
het Propria Cures-nummer van Rostra 
vinden. Daarover meer , in het 100e 
nummer 'van Rostral 

Hans Zie~:erlo,ppas's~'rl 

Ter gelegenheid van de openbare 
aanvaarding van het ambt van buiten
~ewoon l:ktor in de bestuurl~Ke 
1nformat1everzorging en informatie
technologie aan onze faculteit 
sprak de heer E •• ! .Joels U 'okt. jl. 
z~n rede uit getiteld: 
"De administratie in een veranderen

de wereld." 

Joels analyseert in zijn rede de in
vloed op de administra tie vanuit de 
maatschappelijke verandering en de 
technische ontwikkeli~g. 
Heeft de administratie zich t o t op 
heden min of meer als een gesloten 
model gedragen,thans zijn de relaties 
met de omgeving aanwezig of kan ' 
zoals Traas stalt, gesproken word~n 
van een coalitiemodel. 
Realisaties van deze tendenzen kun
nen worden waargenomen in systemen 
~oal~ "human resources accounting", 
,soc1al accountancy" en het sociale 
Jaarverslag. 
Vervolgens wordt de vraag , geste ld 
of men grenzen mag stellen aan de 
inhoud van de te verstrekken infor
matie,alsmede aan de kring van ont
vangers. De eerste vraag wordt be
vestigend beantwoord daar,uitgaande 
van onze economische orde volledige 
openheid van zaken de continuJ:teit 
van de huishouding zou kunnen ' aan
tasten. In eerste instantie zal de 
leiding moe ten bepalen welke infor
matie zal worden verstrekt. Hierbij 
z§l zij het beoogde nut moe ten afwe
gen tegen de kosten die het verst r~k 
-ken van informatie mee zal brengen . 
In het geval de l e iding oit nut laag 
waardeert,kande verstrekking toch 
worden afgedwongen door de overheid 
en/of andere instanties. De in dit 
verband optredende machtsverhoudin
gen wijzigen zich nog steeds. De als 
gevolg daarvan optredende verschui
vingen in de mate van informatie
verstrekking worden normaliter inge
leid door openbare gedachtenwisse
lingen,waarbij publiciteitsmedia 
vaalal een belangrijke rol spelen. 
De vraag doet zich hierbij voor tot 
welke grenzen en ' niveaus de in for
ma~ie moet worden verstrekt. 
Joels pleit voor informatie,die naast 
de fuhktie van besturing en controle 
van de organisatie,tevens de moti
vatie bevorderd. 
Ook , hierbij doet zich de vraag voor 
welke offers hiervoor kunnen worden 
gebracht. 
Op grond van de technische veran
deringen verwacht Joels in verband 
met het goedkoper worden van de 
apparatuur een deconcentratie van 
de verwerking zal optreden. De 
programmatuur zal door de stijgende 
loonfaktor steeds duurder worden 
hetgeen het gebruik van programma
pakketten zal bevorderen;deze 
zullen ten· behoeve van de flexabili
teit modulair diene te worden opge
zet . 

De heer E.J.Joels,in 1918 te Utre ch t 
geboren,behaalde in 1959 het 
accoun tant s diploma van het Nederlands 
Ins tituut van Accountants . , Hierna 
was hij gedurende 10 jaar zelfst an
di g gevestigd als accountant in open-
baar beroep in Amsterdam. ' 
Hij heeft zitting in versch eidene 
werkgroepen en commissies van het 
NlvRA. De heer Joels is sinds 1973 
110 van het dage lijks bestuur va n 
het Studiecentrum-NOVI . 

HvO. 



GOEDE ' STODIE , 
(o.a. de imperialistische benade- ' 
ringswijze), internationale arbeids
verdeling, multinatiOliale onderne-

• mingen enz. 
Een zekere aansluiting bij vraag
stukken van de Organisatie van de 
Markteconomie wordt daarbij goed 

De faculteitsraad heeft in haar 
laatste vergadering een aantal be
langrijke beslissingen genomen over 
de herstrukturering. 
Deze bes1uiten zijn een logisch ver
volg op de ond .. ,:wijservaringen, zo
als die de l aa 'i.'lte jaren zi jn opge

' daan. Zeer belsugrijk is daarbij de 
mening van de " ,t udenten over, het 
studiep~ogramma geweest. 

".n",..11In. 'IuIn ....... 'S ' 
De enige beslissingen die de facul
tei tsraad nog ,liet genomen had, 
betroffen de kandidaatsfase. In be
ginsel was immera al bealoten tot ' 
een vijfjaril!" cursusduur en tot 
het in grota l i jnen handhaven van 
de huidige studieopzet: algemene in
leiding, basisopleiding, speciali-
satie en verdieping. -
Zoals in de vorige Rostra al uitge
breid is uiteengezet ging het pro
bleem in de kandidaatsfase om de 
volgende hoofdzaken. 
De wet herstrukturering Bchaft het 
kandidaatsexame n af. Daaruit \Verd de 
conclusie getrokken, dat er dUB 
geen peri ode die vergelijkbaar is 
met het kandidaats ~eer zou moe ten 
zijn. Je zou daarmee staatsaecreta
ria Klein te zeer op zijn tenen 
trappen. -
Hiertegenover stond het algemene 
gevoelen dat er een gemeenschappe
lijke basisopleiding voor aIle 'eCOT 
nomen moet zijn die langer duurt 
dan de ~enjarige propedeuse. Het 
voorstel van, de Aktiegroep werd 
overgenomen om het woord 'Kandidaats' 
in het verTolg daarom te vervange'n 
door het woord 'Voort5ezette Basis
opleiding'. Voorts werd - in de fa cul
teitsraad besloten~t men deze 
periode in zijn sttidie moet hebben 
afgerond v66r men wordt toegelaten 
tot de doctoraalfase. 

Daarmee verdween het meerderheids
standpunt van de herstrukture;ings
commissie, dat er na de propedeuse 
nog maar een 4-jaar durende periode 
overbleef. Na deze vlot genomen 
beslissing bleef de vraag over wat 
nu de inhoud moet zijn van de VoortT 
gezette Basis, naast de huidige 
k~ndidaatsvakken Macro, Micro, Sta~ 
t1stiek, Bedrijfscalculatie en Fi
nanciering o 

Er was eige.nlijk reeds in het voor
jaar besloten dat daartn elk geval 
twee keuzevakkenuit denevendisci
plines (recht, geschiedenis enz.) 
bij moesten zijn. Een grote meerder
he:j.d in de fac'ul tei t wilde daarmee 

I b~n~drukken dat de economie-opleiding 
n1et aIleen mag bestaan uit het aan
leren van een aantal technieken en 
economische analysemethoden. 
V66r de specialisatie in het docto
raal in een aantal hoofdrichtingen 
moet men 'geIntroduceerd zijn in het 
brede terrein waarover de economie 
z;i.ch uitstrekt. 

on".rwl,smill ... , 
In een bijlage bij het herstructure
ringsrappart was ook dit principe 
ter discussie gesteld. Men zou nog 

maar een yak ui t de n,evendiscipli
nes hoeven doen en dan niet eens 
v66r de dectoraalfase. Daar is 
storm tegen gelopen, voornamelijk 
door de Aktiegroep Ekonomen, die de 
brede Qasisopleiding in gevaar. zag 
komen. De Aktiegroep had in pam
fletten e.d. haar mening toegelicht 
en middels een handtekeningenaktie 
o. adhesie gevraagd. Dat bleek niet 
zonder sukses. De petitie leverde 
zo'n 200 handtekeningen op. Belang
rijker was echter weI de uitspraak 
op de onderwijsmiddag. 
Nadat deze was ingeleid door voor
en tegenstanders van de brede basis
opleiding en na discussie over hun 
standpunten werd nota bene zonder 
tegenstemmen een uitspraak gedaan 
v66r hand having van de brede basis
opleiding. 

Ie' 
OOk werd .. op de onderwijsmiddag ge
discussieerd ove·r IEB. , Omdat ieder
een het over eens is dat het mon
strumvak IEB/Welvaartstheorie 
afgeschaft moet worden was het de 
vraag wat daarvoor in de' plaats 
moest komen. 
De Aktiegroep had ervoor gepleit om 
IEB te' handhaven. Di t yak geeft im
mers inzicht in en kennis van de in
grijpende internationale invloeden 
op de economie. Zonder die te behan 
delen krijgt men eeb zeer onvolledig 
inzicht ~n het functioneren van be
drijven en overheid. (Bij~. ook de 
E.E.G.)In vrijwel aIle actuele eco
nomische vraagstukken zoals werke
loosheid, inflatie, grondstoffen
crisis, ontwikkelingsproblemen in 
de Derde Wereld enz. vormt 'het 
buitenland' een der hoofdzaken. 
Voor Welvaartstheorie geldt in veel 
mindere mate dat het noodzakelijke 
invloeden op het economische proces 
analiseert. Veeleer is dit een nor, 
matief yak dat zich kenmerkt door 
een bestudering van specialistische 
onderdelen van de micro-economie. 
Het meerderheidsstandpunt op de 
studentenvergadering luidde over
eenkomstig deze reden ering. IEB 
moet verplicht blijven. Dat er dan 
geen plaats meer voor een apart yak 
Welvaartstheorie is, is daarvan het 
gevolg. 
De faculteitsraad is uiteindelijk 
tot dezelfde conclusie gekomen. De 
brede basisopleiding is veiligge
steld; er blijven twee keuzevakken 
en ook IEB blijft verplicht. 

"o.,en". S'.p 
Met deze besluiten over de structuur 
van de opleiding is niet alles gezegd 
over de inhoud van aIle vakken. De 

, be.dri jfseconomische' basisvakken wor
den nu getoetst op hun doelstellingen. 
Voldoen ze weI aan de eis van een 
brede inleiding' in de bedrijfsec6no
mie, enz.? . 
Zeker voor -IEB is nog weI wat te 
Terhapstukken.De Aktiegroep heeft 
voorgesteld om in een open overleg 
met de betrokken docenten te komen 
tot een optimale invulling van dit 
yak. Daarbij zijn als suggesties ge
daan om aandacht te besteden aan 
niet-neoklassieke handelstheorieen 

mogelijk. ' 

Voorlopig heeft de faculteitsraad 
een paar belangrijke beslissingen 
genomen, di,e de volle instemming 
van de studenten kunnen hebben. De 
aanvallen op de kwaliteit van de 
stud~e zijn met succes afgeslagen; 
er z7jn zelfs enkele verbeteringen 
bere1kt. De herstrukturering is 
daardoor geworden, wat ze moest 
zijn: een stap op de weg naar een 
steeds beter studieprogramma. En 
een ding moet vast staan: 
Als Klein ons van deze weg wil 
afbrengen, vindt hij ons tegenover 
zich. 

Ferd Crone. 

Vervolg van pag. 11 

Tenslotte wil ik nog even sigDaleren 
dat ook het yak finanoiering zijn 00;' 
tinuihg story heeft:erbarmelijke sla
gingspercentages zonder anige naiging 
tot opleving.Voor 22 december onmid
delijk na het tent~Den,is er d~or kan
didaatsstude~ten dan ook een vergade
ring belegd over de problematiek van 
dit tentamen.(nadere informatie bij 
de SEF)De voornaamste grieven van de 
kandidaatsstudebten betreffen: 
-tijdnood op het tentaman 
-een onoverzichtelijke syllabus met 
zeer verwarrend woordgebruik en sym
boolgebruik 

-onvoldoende oefenstof 
-verwarrende u~twerking van sommen 

wegens ontbreken van enige standaar
disatie.met zeer fru t8.l:.llnde . ujtwer
king op de tentamenvoorbere1ding. 

-het tot op heden achterwege blijven 
van ean reaktie van prof.Ankum. 

Kortom een zaak die aIle aandacht ver
dient. , 

Prettige feestdagen! 

dennie pit 
student lid 

faculteitsbestuur 

stages bij 
, AIESEC 

De AIESEC is een internationale 
stu~entenorganisatie die iederjaar 
een stage-uitwisselingsprogramma 
organiseert. Dit programma biedt 
economiestudenten de mogelijkheid ' 
een stage te lopen op velerlei ge~ 
bied bij het bedrijfsleven of de 
overheid in een van de 54 aange
sloten landen. De stage-duur kan 
variiren van 6 tot 52 weken. 
De student kan zijn/haar specifieke 
wensen kenbaar maksn en de AIESEC 
in het buitenland verzorgt boven
dien de introductie, woonruimte en 
begeleiding. 
Nadere informati~ wordt ,U gaarne 
verstrekt op het- AIESEC-kantoor op 
maan-, woens- en vrijdag van 15-17 
uur of telefonisch. 
Ons adres is: AIESEC-Amsterdam, 
Burg. _Tellegenhuis, Jodenbreestraat 
23, kamer 1136, Am'sterdam - tel. 
5254051 
De sluitingsdatum voor inschrijving 
is 15 januari 1977. 
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interview Neil de Marchi 

Neil de Marchi is vanaf illei dit jaar 
verbonden aan de economische faculteit 
van de Universiteit van Amsterdam en 
weI aan de vakgroep Macro-econemie. 
Hij is 36 jaar geleden geboren in het 
westelijk deel van Australie, in Ka
tanning. Na de lagere school doorliep 
hij de high-school, .waarna hij aan de 
Universiteit van Perth vier jaar eco
nomie studeerde. Vervolgens kreeg hij 
een beurs om in Oxford (Eng.) te gaan 
studeren. Na drie jaar vertrok hij 
weer naar Australie, om aan de pas op
gerichte Universiteit van Melbourne 
economie te doceren. 
Hij doceerde internationale economische 
theorieen en theorieen van de econo
mische groei. Bij de voorbereiding van 
zijn lessen stuitte h~j op het werk 
van Joan Robinson. Daarbij raakte hij 
vooral geinteresseerd in de analyti
sche ontwikkelingen, welke de basis 
vODmde van moderne ecoriomische groei
theorieen, in het bijzonder Marx. 
Dit hield hem zozeer bezig, dat hij 
zijn baan opgaf en weer ging studeren 
en nu voaral zijn aandacht concentreer
de op de geschiedenis van het ec6no
misch denken. 

Na dit afgerond te hebben, kreeg hij 
een beurs van Lord Nuffield (de fabri
kant van Morris auto's) om gedurende 
een jaar in Londen te kunnen studeren. 
Daarna vertrok hij naar North Carolina 
(V.S.), waar hij gedurende vijf jaar 
aan de Duke University was verbonden 
als associated professor. 

,esehfedenfs 
Het gebied waarop hij zich nu begeeft 
ligt naar zijn idee wek degelijk in 
het verlengde van zijn vroegere bezig
heid: economischt theorie. :De geschie
denis van het economisch denken is 
voor mij theorie. De moderne theoreti
sche ontwikkelingen moet je in gedach
ten houden als referentiekader. 
Dit maakt je werk veel interessanter 
en belangrijker dan wanneer je de the
orie buiten beschouwing laat". Dit il
lustreert hij met een uitspraak van 
de nog maal pas overleden filosoof, 
rmera Laktos: "Filosofie van de wet en
schap zonder geschiedenis van de wet en
schap is dood, geschiedenis van de we
tenschap, zander filosofie van de we
tenschap is blind". Want, zoals hij 
benadrukt: "wanneer je egen filoso
fisch of methodologisch perspectief 
ebt, weet je niet waar je in de ge
schiedenis naar zoekt. Wanneer je je 
echter aIleen maar bezig houdt met 
filosofie van de wetenschap, zuivere 
methodologie, zonder te kijken naar 
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historische gebeurtenissen, komt je met 
de ~ethodologie op een dwaalspoor, om
dat je niet kijkt hoe wetenschappers 
zich in feite gedragen, hoe wetenschap 
in feite bedreven wordt. 

Een pr,obleem, waarmee dit volgens hem 
goed wordt geillustreerd, is het "toet
sen van theoriean", iets waar economen 
eigenlijk niet veel over praten. 
Sociale data kunnen in hun handen net 
zo lang gekneed worden tot ze in hun 
modellen passen (positivistische me
thodologie),waarin de theorie van Mil
ton Friedman aIleen de functie ver
vult relevante en praktische vragen te 
onderscheiden. Neil de Marchi plaatst 
hier duidelijk zijn opvatting tegen
over, dat bij het toetsen vooral de 
vraag wat de verklaren waarde van voor
spellingen is, centraal dient te staan. 
En dat is datgene wat hij in meerdere 
publicaties heeft trachten te benadruk
ken. 

naar nederland 
De ~eden dat hij oaar Nederland is ge
kemen is in de eerste plaats dat zijn 
vrouw, die zelf Nederlandse is, hier 
in de medicijnen wilde afstuderen. Dit 
noopte hem, al thans tijdelijk, hier 
een baan te zoeken, wat hem op onze fa
culteit deed belanden. Nu, na enkele 
maanden, blijkt dat het werk in de 
vakgroep Macro-economie en haar weten
schapsopvattingen hem dermate aanspre
ken, dat hij graag langer zou willen 
blijven. "Ik merk nu, dat ik in een 
vakgroep zit met een speciaal karakter: 
een vakgroep, waarin ik de mogelijk
heid heb me te ontwikkelen in een rich
ting die mij persoonlijk en als weten
schapper aanspreekt. Wat betreft mijn 
werktijden wil ik nog opmerken, dat i~ 
omdat mijn vrouw een co-assistentschap 
vervult en wij uiteraard ook aandacht 
moeten besteden aan onze kinderen, 
hier geen volle werkdagen aanwezig kan 
zijn . Dit betekent echter niet dat ik 
niet steeds bereikbaar ben voor studen
ten en medewerkers. en dat ik niet net 
zo conscientieus mijn werk probeer te 
verrichten. In Amerika word je beoor
deeld op twee punt en: enerzijds de 
hoeveelheid publicaties die je doet, 
anderzijds de wijze waarop studenten 
je waarderen . Wanneer je colleges 
slecht zijn en er dus steeds minder 
studenten komen, moet je je daarvoor 
verantwoorden. Dus zowel je onderzoek
alsook je onderwijsactiviteiten worden 
daar op grond van marktkriteria beoor
deeld. Van de studie hier kun je zeg
gen, dat zij een product is van de de
mocratiseringsbeweging, die rond 1968 
haar hoogtepunt bereikte. Terwijl vroe
ger de hoogleraar alleen op de univer
siteit verscheen om hoorcolleges te ge
yen en verder in zijn grachtenhuis 
werkte, hebben de studenten nu veel 
meer toegang tot deze mensen ll

• 

Wanneer wij ve~der praten over het co~ 
tact tussen studenten en docenten, 
spreekt hij er zijn verbazing over uit 
dat hier tussen beiden zo weinig con
tact is. Terugblikkend op zijn periode 
in Amerika, vertelt hij dat studenten 
en docenten veel meer contact met el
kaar hebben . Dit heeft, volgens hem, 
enerzijds te maken met het daar heer-

sende cultuurpatroon, anderzijds met 
de meer intensieve deelname Vbn stu
denten bij onderwijs- en onderzoekacti
viteiten. Studenten aarzelen daar bijv. 
niet om met hoogleraren over hun pro
blemen te spreken. De situatie bij 
ons heeft tot gevolg dat naarmate de 
8tudie 'vordert, de student 
steeds meer op zichzelf raakt aangewe
zen. Hij is graag bereid em het con
tact met de studenten te versterken. 
Dit wil hij ni.et beperken tot het of
ficiele studieprogramma. Wanneer stu
denten denken begeleiding, advies of 
uitleg nodig te hebben op zijn vakge
bied, kunnen ze altijd bij hem aan
kloppen. 

onderzoek 
Onderzoek door studenten neemt voor hem 
een belangrijke plaats in bij zijn vi
sie op goed wetenschappelijk onderwijs. 
In onze faculteit wordt door studenten 
eigenlijk helemaal niet deelgenomen aan 
welke vorm van onderzoek dan ook. Een 
uitzondering maakt hij voor kandidaat
assistenten, die echter door hun gerin
ge aantal en het beperkte aantal plaat
sen een elite in het onderzoekveld voor 
studenten vormen. Onderzoek door stu
denten en medewerkers moet volgens hem 
een geintegreerd onderdeel vormen van 
het onderwijs. Sprekend overzijn· er
varingen aan· de Duke University, ver
telt hij dat iedere wetenschappelijk 
medewerker daar een budget van 300 dol
lar per jaar heeft 'em studenten bij on
derzoek te betrekken. Dit betreft dan 
weI eenvoudige 'opdrachten, die een on
derdeel vormen van het onderzoek, dat 
door de stafmedewerker zelf moet wor
den verricht. Op deze 'manier krijgt de 
student op eenvoudige wij,ze, enerzijds 
inzicht in de manier waarop een onder
zoek verricht wordt, anderzijds hoe de 
theorieen, gedoceerd in de verschillen
de colleges, gebruikt worden bij de 
analyse van econemische verschijnselen. 

de va",roep 
Hij voelt zich sterk aangetrokken tot 
de manier waarop in de vakgroep Macro
economie wordt gewerkt. Ter illustratie 
daarvan haalt hij een seminar aan,waar
op een wetenschapper van de universi
teit van Florida een lezing hield . 
Deze man hield een typisch Amerikaans 
verhaal, waarin hij op grond van een 
model Yoorspellingen deed en deze toets
te met behulp van bepaalde statistische 
standaardtechnieken. Verrassend was, 



Aldus Neil d. Karchi, dat hij onder
broken werd door vragen al. "Is deze 
vergelijkiug weI zinvel, wat is de eco
nomi.che betekenis ervan, badoelt u 
echt te 'toe teen of is het .eer 'een 
kweatie van ,achatten". Net andere woor
den, hier werden fund .. entele methodo
logieche vragen gesteld, vragen die op 
een Aaerikaanse universiteit niet ge
steld zouden worden. Daar geldt veel-
eer de poaitivistisch economische be
nadering van Milton Friedman, waarbij 
uitspraken, die g~ba8eerd zijn op enig 
getheoretiaeer en die tevens in overeen- , 
stemming zijn met de werkelijkheid als 
een getuigenis van goed werk worden 
beschouwd. Als je, aldus Neil de Kar
chi, geen methoden hebt om verschillen
de theorieen van elkaar te onderscheid'en, 
doe je uiets anders dan het schatten 
van functionele verbanden. Br is dus 
geen sprake van toetsen; je zorgt er, 
hooguit voor dat het overeenstemt met 
ie gegevens. 

Thomas Kuhn heeft daarover in zijn boek 
The structure of scientific revoluti
ons o.m. de volgende uitspraak geda~n: 
"Berst dan maakten de sociale weten
schappen vooruitgang wanneer de mensen 
ophouden fundamentele vragen te stellen! 
Ze geloven dat ze daar mee op de goede 
wes zijn'. Op die manier kunnen ze zich 
helemaal bezig houden met nauwkeuriger 
berekeninge~, meer exacte voorspelling
en en meer complexe formuleringen. 
Als iemand dan eens de vraag stelt of 
dOe uitgangspunten weI juist zijn,breekt 
er bij wijze van spreken een soott re
volutie los. Ik ' vind het daarom ver
frissend dat hier in de vakgroep Macro
economie d'eze vragen juist weI kunnen 
worden gesteld. Er is hier yeel meer 
openheid, ,meer wetens(Jlappelijke in
teresse, die ik juist heb gemist in 
Amerika. Ik geloof dat deze wijze van 
wetenschap bedrijven een zeer positief 
effect heeft. Mensen zeggen weI eens, 
dat het methodologisch deba't st~riel 
is, ze vragen zich af waarom men zich 
bezig moet houden met de definitie van 
voorwaarden! Ze zouden gelijk hebben 
wanneer het doel van de method ologie 
is, om de enige echte waarhei.d te vin
den". 

Hij ervaart dat iedereen in de vakgroep 
zich zeer bewust is van de beperkingen 
van kwantitatief economisch onderzoek. 
Hij zou daarom graag l'anger willen' 
blijven om zijn bijdrage daaraan te 
leveren. 

mars 

Vorig cur susj aar heeft De Marchi een 
wer'kgroep Marxistische economie geor
ganiseerd voor een student ~ Dit ge
ringe aantal bevreemdde hem, hoewel het 
oak verklaard kan worden uit het feit 
dat hij hier nog onbekend is, geen 
etarxist is en de werkgroep hier vrij 
onve rwacht werd begonnen. Hij vindt 
het daarom vreemd, omdat deze werk
groep toch een gevolg is van studenten
opstand i n 1968 toen er om een Marxis
ti scne economie gevr·aagd werd, wat nu 
met een vertraging va"n enige j aren is 
do orge .. e rkt. Hi j' denkt, in zijn huidi
ge hoorcolleges een betere formule te 
hebben gevonden v~~r onze Faculteit: 
in deze co lleges probeert hij de ont-' 
wikkelingen in het Marxistische denken 
te relat erert aan moderne problemen.' 
'11k ben niet van plan er een cursus 
politieke economi) v~n te maken. Ik 
wi 1 de ontwikkeling en J .e_ I\evolgen 
van het ~arxistisch denken behandelen 

en dLt confronteren lIIet algemene op-, 
vattingen, met name ,de neo-klassieke 
(net zoals ik nu met Keynes doe) en 
zo komen tot een kritische houding t. 
o.v. de neoKlassieke theorie en de 
beperkingen daarvan. Er ' zijn twee 
liroepen die Marx bestuderen: "gelovi
gen" van de Marxistische theorie en 
aanhangers van de Neo-klassieke school. 
De "gelovigen" zijn bang om de vragen 
te stellen die de Neo-klassieken weI 
stellen en 'dezen stellen vragen van
uit een stand punt dat zo volkomen an- ' 
ders is dan dat van Marx, dat' ze bei
den Marx onrecht aandoen. Naar mijn 
idee moet je de denkbeelden van Marx 
tegen de historische achtergronden 
plaatsen en confronter en met andere 
theorieen om de betekenis ervan te 
doorgronden. Daarvoor behoef je geen 
volgeling van Marx te zijn, maar ge
woon een eerlijk student van de ideeen 
van Marx, hetgeen ik probeer te zijn". 
Hij stelt zich een cursus voor, die 
ook voor de mensen uit andere facul
teiten open staat, waarbij in een eer
ste deel erg diep op Marx als eco
noom wordt ingegaan en pas in een 
tweede deel geze kennis geconfronteerd 
wardt met dingen die op andere facul
teiten gedaan worden en met politiek
economische en practische zaken. Maar 
deze cursus behoeft informele studie
groepjes zeker niet uit te sluiten. 
DaalBan wil hij ook heel graag zijn 
medewerking verlenen. 

nl11Mu 
Wat vindt U var. het afstudeerniveau 
in Nederland ? 

Hij vindt het moeilij~ om deze vraag 
te beantwoorden, te meer daar hij nog 
maar weinig contact heeft gehad met 
de studenten hier aan de faculteit. 
Uit het Herstructureringsrapport is 
hem wel duidelijk geworden dat als be
bngrijkste kriterium voor het niveau 
moet gelden, dat studenten na de docto
rale fase op vergelijkbaar niveau met 
afgestudeerden aan buitenlandse facul
teiten staan. Op twee punt en wil ,hij 
dan toch weI ingaan. Het valt hem op 
dat studenten hier een andere weten
schappelijke opvoeding, krijgen in ver
gel'ijking met bijvoorbeeld Amerikaan
se s tudenten. Amerikaanse studenten 
leren zelfstandig, onafhankelijk te 
worden. "Zoek een baantje naast je 
stud~e. zoek werk, waarmee je in de 
zomer on<!.erzoekervaringen kunt opdoen". 
En stafwerkers vragen vaak om samen met 
hen te werken aan wetenschappelijk on
derzoek. Naar zijn mening ,zijn ze op 
die manier, hoewel veel dingen niet 
diepgaand behandeld worden, na de kan
didaatsfase al in staat om zelf onder
zoek te plegen. Het vertrouwen dat 
daarmee ontwikkeld wordt, is hier zeld
zaam. Tenzij je wordt uitverkoren om 
als kandidaats-assistent te werken, heb 
j e geen kans om di t gednig te o'ntwikke
len . Dc studenten zijn hier goed bele
zen, maar misschien niet m~er dan dat. 
Ze k~nnen veel literatuur, m~t veel 
"enerzijds" en "anderzijds". Typerend 
voor het sys teern in Nederland vindt 
hij de dictaten: volkomen afgebakende 
onderwerpen, waarvoor de schrijver het 
nodige literatuuronderzoek ,heeft ver- ' 
richt, allemaal in een hobfdstukje, elk 
met een eigen inleiding en wat "conclu
derende opmerkingen" en dan leren -
en je bent een goede student. Op zich 
is het niveau weI gelijk aan dat in 
Amerika, wanneer je naar de literatuur 
kijkt, maar wanneer je er in betrekt 
wat de studenten ermee kunnen doen, 

kun je zeggen dat het niveau hier lager 
is voor de gem1ddelde student. Dit is 
~iet het geval voor de "elite" "Ian 
kandidaatassistenten. 

nlson 
Neil de Marchi heeft in het ,kader 
van een onderzoek , naar het loon- en 
prijsbeleid onder de diverse presiden
ten van Amerika de eerste Nixonperio
de voor zijn rekening genomen, waar
bij uitgangspunt was: "in hoeverre 
wordt economische politiek bepaald 
door het ' economisch denken, uit welke 
tijd stammen ,die denkbeelden en wat 
voor ideeen zijn het en ander'zijds, 
in hoeverre wordt de economische po
liti~k bepaald door politieke facto
ren ? Daartoe moest ik allerlei men
sen interviewen die een' belangrijke 
rol gespeeld hadden in het proces 
van de economische politiek. Het was 
net in de tijd dat Watergate begon 
te spelen, iedereen deed erg moeilijk 
en ik had helemaal geen toegang tot 
allerlei document en. Toch heb ik bij 
dit onderzoek twee belangrijke dingen 
ontdekt. In de eerste plaats dat econo
mische politiek een zaak is die van 
dag tot dat bepaald wardt. De research
staf van de econpmische adviseurs zijn 
nog we! lI!ensen met een o,pleiding die 
gebaseerd is op nieuwe theorieen, maar 
de memoranda die ze schrijven warden 
toch beoordeeld op basis van 'de alge
mene denkbeelden van de mensen aan 
de top. Deze denkbeelden hebben ze 30 
jaar geleden opgedaan 'op college. 
Het beleid wordt dan ook voorname
lijk bepaald door die ideeen. Het zou 
buitengewoon interessant zijn om te 
bestuderen hoe groot de tijd is die 
ligt tussen de periode dat theorieen 

, dominant zijn en de periode dat ze 
werkelijk invloed hebben op de eco
nomische politiek. In de tweede plaats 
merkte ik dat grote beslissingen voor
namelijk op politieke gronden geba
seerd waren, maar dat kan ook gelegen 
hebben aan het feit dat ik de Nixon
administration bekeek, Nixon, die gek 
was op veel spectakel. ' 

vool'uit,an, 
Hij is zeer ' gelnteresseerd in de ma
nier waarop de wetenschap zich ont
wikkelt en in de vraag of er sprake 
is van ,vooruitgang. Daarbij pakt hij 
de uitspraak van Thomas Kuhn weer op, 
die hij aan het begin van ,dit artikel 
stelde. Namelijk de stelling dat wan
neer er geen fundamentele vragen wor
den gesteld, er sprake is van vooruit
gang op wetenschappelijk gebied. Zo 
krijg je het idee dat in perioden waar
in een bepaalde theorie dominant ,is, . 
de vooruitgang ook het grootste is. 
De mensen die een andere tbeorie aan
hangen, menen daarentegen dat er dan 
juist sprake is van achteruitgang. In 
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dat kader plaatst hij het debat dat in 
de negentiende eeuw tussen de school 
van Ricardo en aanhangers van de grens
nuttheorie plaatsvond (Hier staat dus 
de klassieke tegenover de neo-klassie
ke theorie). De grensnuttheorie vormt, 
zoals we weten, de kern van het neo
klassieke denken. Een van de leiders 

·van dit nieuwe denken was'Jevons, 
vooral doordat de docenten van de 
"oude schoolll de meerderheid vormden. 
Neil de Marchi probeert in zijn arti
kel "The noxious influence of author
ity" na te gaan of de aantijging van 
Jevons tegen met name de leider van 
de oude school (Stuart Mill) klopt. Hij 
onderzoekt of en in hoeverre Mill's 
invloed bepalend ~as bij benoemingen 
van wetenschappelijk personeel aan de 
Engelse en Schotse universiteiten. 
Op de vraag of de maatstaf van Kuhn 
geldig is, kan volgens hem nog geen 
duidelijk antwoord gegeven worden. 

osford 
Drie jaar lang studeerde Neil de Mar
chi aan de universiteit van Oxford, 
een periode , die van grate betekenis 
voar hem is geweest. "Ik kan niet zeg
gen dat ik in die periode zo bewust 
was van de verschillende stromingen 
in de economische wetenschap. Later 
toen ik kennismaakte met andere stro
mingen, ontdekte ik dat men zich in 
Oxford voornamelijk bezig hield met 
de algemene evenwichtstheorie. Dit 
in tegenstelling tot de universiteit 
van Cambridge, waar de opvattingen 
van Ricardo, dat een analyse van de 
produktie voldoende is ter verklaring 
van de prijzen. Met andere woorden, 
je hoeft te kijken naar de aanbodzijde. 
Dit maakt het mogelijk om een arbeids
kostentheorie te formuler"en, waarmee 
je Marx dich,t benadert. Een andere 
belangrijke implicatie is, dat de 
loonvoet in relatie tot de winstvoet 
bepaald moet worden tezamen met het 
hele systeem van oriizen.Dat ' betekent 
om mee te beginnen, dat je een aantal 
dingen als gegeven moe~'aannemen, o.a. 
de verdeling van het inkomen. Dus een 
politieke beslissing m.b.t. de verde
ling van het inkomen is van het groot
ste gewicht, wanneer je pr"aat over 
prijzen. Dat i~ dUB de politiek-econo
mische opvatting, zoals die in Cambrid
ge heerst. In Oxford hanteert men de 
Walrasiaanse algemene evenwichts
theorie; er is daarbij geen plaats 
voor politieke factoren. Je neemt 
eenvoudig de techniek, de grondstof
fenbronnen en consumentenpreferenties 
als gegeven en brengt deze bij elkaar 
in de vorm van vraag en aanbod, aldus 
komen de prijzen tot stand. Waarmee 
ik maar wil zeggen dat de politieke 
relevantie van dit soort betogen ni
hil is. Van deze verschillen in be
nadering werd ik mij pas bewust, toen 
ik terug ~as in Australie, mij daar met 
groeitheorieen ging bezighouden en op 
werken van Joan Robinson stuitte, die 
JU1St in Cambridge een leidende rol 
speelde. In Oxford had ik nog nooit 
van haar gehoord. 
Hieruit blijkt dat de studenten zich 
ervan bewust moe ten zijn dat de eco
nomische theorie, waario. zij onderwe
zen worden, geformuleerd is vanuit een 
bepaald gezichtspun1!, dat niet weten
schappelijk gestaafd is. Het vertegen
woordigt een a priori visie op de wer
kelijkheid en gezichtspunten verschil
len nu eenmaal. "Dus wanneer ik de stu-

o denten kan leren zich niet zo maar neer 
te leggen bij de , inhoud van hun litera
tuur, dan heb ik, naar,mijh idee, iets 
nuttigs gedaan. 
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~isseling 

studie ... adviseurschap 
-~~--""""'-."'-"'" 

November j.l. is Lito Hoornweg, de 

studie-adviseur bij Ekonomie wegge

gaan om als dekaan op het Bureau 

Studentenzaken nog aktiver te gaan 

werken aan de Studentverzorgings

struktuur en het welzijn binnen de 

Universiteit van Amsterdam. 

Als zijn opvolger bij Ekonomie word 

ik met ingang van 1 januari a.s. 

benoemd. Ik ben Bert van Gelder, 

26 jaar, in '74 in Leiden als socio

loog afgestudeerd, en op het ogen

blik 'werkzaam als onderwijskundige, 

speciaal belas t met de problematiek 

van de herprogrammering in de Sub

fakulteit van Planologie en Demo

grafie. 

~e overgang naar de Ekonomische 

Fakulteit betekent voor mij die van 

de kant van de zuiver-preventief 

gerichte hulpverlening naar een 

meer kuratief gerichte baan, waarbij 

niet aIleen het voorkomen van onder

wijsproblemen, zoals bijvoorbeeld 

studiestaking en -vertraging,cen-

traal staat, maar evenzeer aandacht 

wordt besteed aan het oplossen va •• 

problemen, waar ~tudenten en staf

leden al mee zijn gekonfronteerd. 

Juist di t"probleemoplossend"aspekt 

vormt een extra-aantrekkelijke dimen

sie van de funktie van studie-advi~p.nr. 

Voor de fakulteit betekent het ver

trek van Lito het wegvallen van een 

voor dit werk fundamenteel aantal 

persoonlijke, in de loop van vier 

jaar vaak moeizaam opgebouwde rela

ties en kontakten; en gepaard daar

aan het verlies van een enorm stuk 

know-how en ervaring met de proble

matiek van de ekonomie-studie. 

Een opvolger zal moe ten proberen 

een zelfde soort vertrouwenspositie 

op te bouwen, waar zeker het tijds

aspekt een belangrijke rol in 3al 

spelen. 
Mijn inwerkperiode zal daarom, denk 

ik voornamelijk gericht moete" zijn 

op het zo spoedig-mogelijk vertrouwd 

raken met de studenten en de docen-

ten in de Faalteit, om vanaf het 

begin optimaal de begeleiding te 

kunnen overnemen, die de kern van 

het studie-adviseurschap vormt. 

Omdat met name de groepsgewijze be

geleiding in de propedeusefase zo'n 

belangrljk aspekt van de werkzaamhe

den betekent, is het ~ cg jammer dat 

door de inzet en energie die het in

werken in de problematiek betekent, 

' de studenten juist in de propedeuse

fase dit studiejaar nog niet volle

dig kunnen steunen op de aktivitei

ten van de studie-adviseur. 

Uiteraard zul~en Lito en ik weI al

les in het werk stellen om de over

gang voor iedereen zo soepel mogel~k 

te laten verlopen, waarbij met name 

het spreekuur, elke donderdae van 

10-13 uur DE kamer 2150. tel.4138, 

voorlopig door ons gezamenlijk zal 

worden waargenomen. 

Dan, maar evengoed gedurende de rest 

van de week, is iedereen welkom met 

opmerkingen, sugcesties, vragen of 

zomaar v~~r een praatje op iJoveuge

noemdekamer 2150. 

Ik zelf vind het erg belangr~k als 

jullie niet aIleen binnenlopen in 

probleemsituaties, maar evengoed 

als er minder- of helemaal geen 

dwingende redenen voor bestaan. 

Ho 'penlijk tot ziens,. 
Bert van Gelder. 

E~C.G.V. 
Het volgende programma van seminars 
is georganis'eerd voor 1976/77: 

1. 25 november: B. Pollitt (Univer
siteit van Glasgow)" 'Moral 
versus material incentives: the 
Cuban experience'. 

2. 17 januari: M. Ellman (U.v.A.), 
'Changes in Soviet planning and 
management in the 1970's'. 

3. 31 januari: L. Zurawicki (Uni
versiteit van Warschau), 'Socia
listische multinationals'. 

4. 14 februari: G. Waardenburg 
(Erasmus Universiteit, Rotter
dam), 'Enkele aspecten van de 
organisatie in de Chinese in
dustrie' • 

5. 28 februari: H.J. Wagener (Gro
ningen), 'Property rights and 
economic systems'. 

6. 14 maart: R. Knaack ( V.v.A.), 
'The modelling of planned eco 
nomies I. 

AIle bijeenkomsten worden gehouden 
op Jodenbreestraat 23 tussen14.00 
en 16.00 uur. 
AIle belangstellenden zijn van harte 
welkom ! 



kandidaat~raad 
het ~el ende ~ee 

Evenals de faculteitsraad heeft ook 
de kandidaatsraad nogal wat muta
ties ondergaan. Van stafzijde hebben 
de heren van Stuivenberg(econo
misc~e geschiedenis) en Jansen 
(economisch geografisch instituut) 
de gelede ren versterkt,van studen
tenzijde deden Jos Smit,Eddy Dau en 
ondergetekende hun intrede. Deze 

.ingrijpende wijzigingen brachten hun 
eigen probleempjes mee. Zo meende 
de heer Wesseling bij het betreden 
van de vergaderzaal aanvankelijk 'in 
een werkgroep terecht te zijn ge
komen.(?) 

welllitarts /I.E.B. 

De laatste twee vergaderingen van 
de kandidaatsraad. stonden ' voor
nameli;jk in he't teken van de proble 
matiek rond de vakken welvaarts
theorie ,economische orde en theorie . 
van de organise tie van de markt
economie (in de ,<andeling en de rest 
ven dit stukje "welvaarts " ganoemd) 
en Internationaal Economische betrek 
kingen ( I.E.B.). Voor de nietinge 
wijden even-in het kort de voorge 
schiedenis. 
De laatste jaren vormden welvaarts 
en I.E.B. samen Ivak voor het kan
didaats. In beide vakken wordt ge 
durende t bl ok (12 weken 2 uur) 
college gegeven en beide vakken 
worden met een afzonderl~K tentamen 
afgerond. Nu voldeed deze combina
tie niet al te best. Literair ge
engageerden binoen de faculteit 
spreken zelfs over het"monstrum" 
welvaarts/I.E.B. .Men moet zich hier
bij waarschijnl~K een soort cerberus 
voorstellen met v.d. Doel en 
Wesseling als voornaam~te kopp(stuk)
en. Hoe het ook zij,iede~een was van 
mening dat de situatie moest ver
anderen. 
De wijze waarop gaf echter , zoals was 

te voorzien,de nodige problemen. 
Als eerete stap kwam de Kandidaats 
Programma COmmissie (K . P . C. )met een 
voorstel wat inhield det,arvan uit 
gaande dat men geen nogende yak in 
de kandidaatsfase wil,beide vakken 
keuzevakken moe ten wordenjhetgeen 
een garantie zou impliceren voo~ de 

·volwaardigheid van beide vakken 
Niet overal viel dit K.P.C. voo;stel 
in goede aarde . Wesseling (I .E.B. ) 
stelde in de K. R. ' vergadering van 
14 sep±ember jl. dat I.E.B. dan 
verplicht gesteld zou kunnen worden 
voor diegenen die in de doctoraal
fase vakken als macro ,I.E.B. en 
g~.ldtheorie willen volgen (hetgeen 
h~ overl~ens bij een latere gelegen
heid terugnam). 
~an de zijde van de aktiegroep werd 
oepleit dat I.E.B. deel behoort 
uit te maken van de hooggeschatte 
"brede basisopleiding" . Van den 
Doel toonde zich bij monde van Pais 
een t:genstander van een dergel~Ke 
regellng. 
Vervolgens werd besloten van den Doel 
en Wesseling de gelegenheid te geven 
hun,menlng over het een en ~nder op 
papler te zetten. 
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Van den Doel maakte 
van deze gelegenheid gebruiken in 
een ,brief aan de K.R. stelde hij dat: 
- h~ van de kri tiek op zijn yak 
kennis had geriomen en bieraan tege 
moet wil komen door de colleges 
voortaan zelf te geven en de. inhoud 
aeer toe te spitsen op aktuele 
vraal<stukken. 
- het monstrum ontkoppelt dient te 
worden 
- beide vakken keuzevakken dienen te 
worden (nadruk op beide) 
- beide vakken niet verkapt verplicht 
moe ten worden gesteld ' 
In de K.R. vergadering van 12 ' okt. 
jl. was van den Doel aanwezig om dit 
toe te lichten evenals dhr. Boukema 
namens de K.P.C. 
D~ discussie speelde zich voorna
melijk af tussen v.d. Doel en Rik 
Hindriks van de studentenfraktie 
Over de kwestie of het al dan niet 
tercht is dat welvaarts aIleen 
keuze kan worden als I . E. B. dat ook 
wordt. Een ietwat verwarrende dis

' cussie temeer omdat pas na verloop 
van tijd bleek dat v.d. Doel praatte 
over d~ peri ode tot aen de her
stuktuering en Hindriks over periode 
na de herstrukturering . 
Bwsloten werd dat van studentenzijde 
een aantal redel~Ke alternatieven 
zou worden opgesteld waarover in de 
vergadering van 9 ·november gestemd 
kon worden. 
Aldus geschiedde en uit de bus kwamen 
4alternatieven waarvan heteerste 
(beide vakkn keuze,ingedeeld bij de 
semi-verpli chte vakken)3 stemmen 
kreeg , het tweede (beide vakken ver
plicht ,een negende yak dus)4stemmen 
,het derde (I.E.B . verplicbt en 
welvaarts keuze) geen stern , en het 
vierde alternatief (beide vakken 
worden keuze,ondergebracht in de 
"vrije sektor")l stem. Bovendien was 
er 1 onthouding wa arme e bet tweede 
voorstel dus was aangenomen . 
Hoe frustrerend is het dan niet te 
horen dat grote broer de fakulteits 
-raad een voorstel van prof . Klant 
heeft aan genomen dat helemeal niet 
bij onze alternatieven voorkwam, 
namelijk het verplicht stellen van 
I.E.B. en het afvoeren van welvaarts 
uit bet kandidaats ,zelfs als keuze
yak. 
Dit geldt welliswaa r Pas na de in
voering van de herstrukturering maar 
het zou me niets verba zen als het 
volgend jaar al wordt ingevoerd. 
ondanks de kritiek op het yak wel
vaarts vind ik het te ver gaen om 
studenten de moge lijkheia te ontnemen 
om in de kandidaatsfase met het yak 
kennis te maken . Dit is vooral een 
verschraling voo r diegenendie het 
bij deze kennismaking hadden willen 
l aten omdat hun doktoraelpakket al 
vol is 
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herstrukturerhl, 

Vanzelfsprekend is het concept -
rapport herstrukturering ook in de 
kandidaatsraad ter sprake gekomen . 
In eerste instantie gebeurde dit op ' 
originele wijze · tijdens de discussie 
over I.E.B./welvaarts. 
De heer van Stuivenberg komt na een 
half uur binnenjdat gi~g ongeveer zo: 
v. Stui venberg (birinenstuivend): 
"Is dit de kandidaatsraad? ja,ik 

kon niet eerder komen zeg.Dag Pais . 
Een ui ts.tekend rapport zeg,werkelijk 
prima werk. Zeg Pais zat jij ook in 
die ·commissie"? . 
Pais ~Vanze l f.prekend,welke com-
missie bedoel je eigenlijk "? 

Stuivenberg:"Dat herstukturerings 
rapport,maar .... " 
Schetst tun positieve kritiek ,wijst 
erop dat de keuzevakken in eerste 
instantie economische vakken zijn, 
~ikzou econ 'omische geschiedenis 
net zo goed chronologische econow.ie 
kunnen noemenll)en verwierp vervol 
gens de bijlage omdat,zo stelde hij, 
argumenten v'an de herstrukturering 
gebruikt worden om een vijfjarige 
studieduur te claimen. 
Na deze sprankelende uiteenzetting 
(niemand had er een woord tussen 
kunnen krijgen)verdween hij weer met 
de mededeling dat hij college moest 
ga en geven. Een dynamische persoon
lijkheid 'dus waar de kandidaatsraad 
waarschijnl~K nog veel plezier aan 
kan .beleven . 
In de verdere bespreking van het 
rapport stelden de studenten dat · 
ze 'bet met de strekking van het 
rapport eens waren maar de bijlage 
verwierpen. Mej. ter Wolde (finan
ciering) en dhr. Luyten (statistiek) 
waren echter van mening dat de argu
men ten gebruikt in het rapport lang 
niet steekhoudend ' genoeg waren om 
ee~ vijfjarige studieduur te ver
krijgen . 

Tot zover de herstrukturering tot 
zover de kandidaetsraad . In de vol
gende rostra meer over dit dyna
mieche adviesorgaan 

HvO ' lid K.R. 
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OROETEN U'T DENBAAO 

- Vlak voor de deadline van dit vijitigste ROSTRA nummer bereikte 
~ns een reaktie van de heer Duysenberg die zijn bezigheden 
tegenwoordig in Den.-Haag schijnt te hebben. U ziet het,ook in 
Haagse kringen heeit ROSTRA naam gemaakt. 
Wij zijn de beer Duysenberg zeer erkentelijk en wensen deze 
ex-redacteur in de toekomst alle goeds toe 

"Alles bij het oude?" 

Na een aantal jaren van de faoulteit verdvenen te zijn doet het goed een 

uitnodiging te krijgeD - zij het .et een zeer korte antvoord-termijnl 

de redaotie vas lie keooelijk al vergeten - OIl als oud -redaoteur bij 

gelegenheid van het 5O-ste nwaaer van Rostra ,ook veer eens iets te sohrijven. 

Als ik vel ben ingelioht betreft dit jubileua overigens alleen de nieuve 

versie van Rostra. Het blad sohijnt al heel lang te bestaan en o.a. 

-P.A.M. van Philips behoort .een ik tot een van de opriohters. In de uit

nodiging van de redaotie vordt gesproken van het "door rust en velge

manierdheid gekenmerkte aoademisohe 8ilieu". Er moet dan sedert aijn 

vertrek veel veranderd zijn. Ik herinner mij de dag dat lIijn .edeverkers 

en ik bijna de kantine .et lijfelLjk geveld zijn uitgeverkt te levendig 

0. dit te .ogen oonoluderen. Post hoo ergo propter hoo ? 

lie wen's Rostra en de faoulteit a11e goeds. De resultaten Bien vij hier in 

Den Haag seer graag, sovel in de vorm van atgestudeerden ais in de vorm 
van de onderzoekresultaten • 
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SEF JAABVEBGA'DEBING 

22 oktober jl. yond de jaarlijkse 
le~envergadering van de SEF plaats. 
De opkomst was bedroevend. Maar on
danks da t gaan we vrolijk verder. ' 
We blijven studieboeken verkopen. 
De vrije literatuur wordt uitge~id. 
Binnenkort starten we met een uit
gebreid SUN fonds: werken van Marx 
en Engels, Mandel, Henriette Roland 
Holst. De ontwikkeling van heteko
nomies denken van Marx, Witali 
Wygodsky; De armoede van de ekono
miese w,etenschap; Krisis in de e
konomiese theorie; Meerwaarde en 
winst, W. van Drimmelen; het veel
gevraagde boek van J .A. de Jonge:' 
De industrialisasie in Nederland 
tussen 1850 en 1914; Vrouwenarbeid 
in landbouw en industrie in Neder
land, W.N. Schilstra enz. 
Van boek 'en beurs (eigen boeken 
worden ten koop aangeboden) maken 
vele studenten gebr,uik, maar hun 
aantal kan nog flink word,en ui tge
breid. 

Regelmatig organiseert de SEF nog 
borrels. Sinds kort hebben we een 
eigen tap. Voor deze en andere ak
tiviteiten blijven we meer mensen 
nodig hebben: Mensen die ekskur
sies en studiereizen willen orga
niseren krijgen bij de SEF a~le 
ruimte. Mensen van de Sri Lanka 
reis maken veel gebruik van de fa
ciliteiten van de SEF: archief, 
stencil- en kopieerapparaat. 
Terug naar de jaarvergadering: 
Na een inleiding 'van de scheidende , 
voorzitter Jan Peerdeman, werden 
de financien doorgenomen,en akkoord 
bevonden door de vergadering. 
Balans en Overzicht baten en lasten 
over de jaren 74/75 en 75/76 alsme
de de eveneens goedgekeurde begro
ting voor 76/77 zijn op het SEF kan
toor te verkrijgen. 
Afgesproken werd de drank te verde
digen tegen onbehoorlijke diefstal" 
onze kamer, die ODS dreigt te wor-

den afgenomen, met man en macht te 
verdedigen indien het moment daar 
is. Dubieuze debiteuren wordt het 
zeer meeilijk gemaakt'. 
Als leden voor het nieuwe bestuur 
werden voorgedragen en vervolgens 
door de ledenvergadering benoemd: 
Paul van Leeuwen, Tom' Freriks, Rik 
Hendriks', Harman Korte, Ton Dekker 
en 'Paul Besseling voor de Sri Lanka 
aktiviteiten. De nieuwe kaskomis
sie bestaat uit Frank Daudt, Pie~ 
de Vrije 'en Ferd Crone. Aan het slot 
van de vergadering werd Riens van 
Zanen voor onmetelijke bewezen dien
sten door het nieuwe bestuur be
noemd tot eerste ere lid van de stu
dievereniging, een niet geringe 
blijk van hulde. 

de SEF 

kDrroS~_ pondenLie 

17 nov. 1976 

Mijne Heren : 

L.Groenewegen 
Hogewoerd 127 
Leiden 

Re.: De confectie in afbraak - - - - - - - - - -
Doordat ik enigszins op de hoogte 
ben met de omstandighed,en in de 
konfektieindustrie reageer ikgraag 
op het stukje van de heren v.Klave
ren eri S. Kooistra. 

"De ned. konfektionairs konden de 
konkurrentie ' met ' name met de grote 
duitse konfektiebedrijven niet aan". 
(Waarom niet ?) 

"De ned. konfektieindustrie was niet 
technies uitgerust om jeans te pro
duceren" (?) 
"In hun jacht op goedkope kleding 
etc." (Is kleding goedkoop ?) 

De gevolgtrekking uit het boven
staande: "De versc herping van de in
ternationale enz.". Dit is de oor
zaak van de afbraak van de konfek
tieindustrie, aldus de schrijvers van 
het stukje. 
Met alle, respekt '1oor het sta tis
tisch cijfermateriaa1, het is nietin 
staat de oorzaak te achterha1en. Het 
cijfermateriaal bevat geen enkel ge
geven over de co.merciile aspekten 
van het gebeuren. 
En daar zit.nou juist de kneep ! 

De oorzaak 1igt hierin, dat het top
management de vraagveranderingen, 
de_mQd~, niet aanvoelde, ~iet voor
zag. 

Ue consument van 1965, 1970; 1975, 
is een heel andere dan die van 1950. 
Veranderingen in cultuur, beste
dingspatroon etc. werden voor ken
nisgeving aangenomen, i.p.v. te wor
den vertaald in produktdifferentia
tie en innovatie; marktsegmentatie; 
andere distributiemethoden en pro
motionele aktiviteiten. 

De prijsstelling stond centraal in 
het konfektionairs denken. Men 
dacht afnemende vraag tegemoet ,te 
kunnen treden door al1e nadruk te 
leggen op maatrege1en ter kosten
verlaging. 

De enige overleving van de konfek
tieindustrie 1igt niet in subsidie
ring / meer bureaucra tie (waar mode 
sleutelwoord is zal dit averechts 
werken), maar in gespecialiseerde 
kleine bedrijfseenheden die in staat 
zijn de marktontwikkelingen op de voet 
te volgen, gebruik makend van de 
europese' ,markt en techuische know 
how. Of voor grotere bedrijven, zich 
opsplitsen in gedecentraliseerde 
eenheden, ' die slag,vaardig kunnen 
rea,geren. 
On,twikkelingshulp en Amnesty Inter
national horen niet in het onderha
vige stukje thuis. Al draag ik bei
de een warm hart toe, het is mij on
mogelijk op logische wijze "De kon
fektie in afbraak" te koppelen aan 
bijv'. Amnesty International. 

Maar belangrijker vind ik het in te 
gaan op het aspekt van de ontwikke
lingshulp. Geen academische priet
praat, maar wat zijn de feiten. 

Overreden van ontwikkelingslanden 
scheppen gunstige voorwaarden voor 
investeringen (ook zij hebben monden 
te voeden). 
Wat beogen die overheden ? Wel het 
volgende. 

- Bestrijding van zeer grote werk
loosheid (percentages van 20% , 30% 
zijn eerder regel als uitzonderin~ 
Het ontwikkelen van een gevoel 
van eigenwaarde. 

- Het verkrijgen van know how in de 
r,uimste zin. 

- De ontwikkelint; va'n kader, een 
eerst e vereiste voor verdere in
dustrialisatie 

- 8elastingopbrengsten via belas
tingafdrachten van de werknemers . 
(Veelal een nieuw element in het 
maatschappelijke systeem, maar van 
groot belang v~~r de mentaliteit 
en de ontwikkeling). 

- KOQpkrachttoename en bijv. bouwop
drachten injekteren andere be
drijfssectoren. 

Het loonkostenniveau. beter is het 
te spreken van arbeidskostenniveau 
van een lan d in ontwikkeling past 
in het overall maatschappelUk, eco 
nomisch bee ld van dat land , net a ls 
in Nederland. 
Is dat laag dan is dat een compara~ 

tief voordeel voor 'het betrokken 
land. In dit voordeel vindt de onder
nemer een compensatie voor een ge
brekkige infrastruktuur of politie
ke instabiliteit etc. 

Worden beider belangen gediend , 
dan blijft men het langst bevriend. 

Met vriendelijke g;oeten, 

(w.g.) L~ Groenew~gen 21 



KONFBJcrIE 
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Wij kunnen ons indenken dat een kle
dingdetaillist als de heer Groene
wegen 'zich weI een geergerd heeft 
aan de geringe marketingkapaciteiten 
van zijn Nederlandse konfektiele
veranciers . V~~r een detailhand~laar 
in kleding is bijvoorbeeld marktseg
mentatie, het uitknobbelen op welke 
leeftijds -, welstands- en "mentali
teits"-groep je assortiment gericht 
moet zijn, een direkte no'odzaak. En 
nadenken over andere verkoopmethoden 
en promo tie is voor hem bijna dage
lijks 'Nerk. Het is inderdaad verba
zingwekkend hoe weinig aandacht de 
meeste· konfektie-producenten aan 
dergelijke problemen plegen te be
steden •• ~egeven de zeer grote ge
vc el i gheidvan hun produkt voor 
mode-',eranderingen. Wij hebben de 
indruk dat de meeste Nederlandse ' 
konfektionairs het oplossen van hun 
marketi~gproblemep voornamelijk aan 
r.un a fnemers en opdrachtgevers heb
ben overgelaten. 

.ortz i cia tig 
Wij geloven echter niet, dat dit nu 
de enige en doorslaggevende verkla
ring van de neergang van de Neder
landse konfektie-industrie is ge
weest . Uit ons onderzoek is gekomen 
dat de kortzichtige arbeidsmarkt
politiek en het ontbreken va n tech
niese innovatie minslens even be
langrijke uitingen van zwakte van de 
Nederlandse konfektionairs zijn .ge
wees t o 

Want de heer Groenewegen heeft mi s 
schien weI geli j k als hij zegt dat 
di e o~dernemers zich te veel bezig 

Krekel 
van derWoerd 
Wouterse 

hielden met de prijsstelling van 
hun produkten, maar ook op dat ter
rein hebben ze vee lsI gefaald • . 
Is het een oplossing voor de nood
lijdende konfektieindustrie om be
drijven op te splitsen in "slag
vaardiger" eenheden? Wi:j geloven 
niet 30 in deze suggestie ~n het 
Perspektiefonderzoek, al was het 
maar omdat de tendens bij de meer 
succeBvolle bedrijven als Macintosh 
jUiBt concentratie en centraliBatie 
tB. Dat wordt onder andere veroor
zaakt door de eisen die de geavan
ceerde apparatuur (vooral computers) 
stelt. 

"erde wereld 
Op het punt van de Ontwikkelings
hulp zijn we het volstrekt oneens 
met de heer Groenewegen. De ameri
kaanse, japanse en nederlandse kon
fektionairs die bedrijv.en vestigen 
in ontwikkelin~adanden, doen dat om 
vanm goedkope arbeid te profiteren. 
En aangezien arbeid nu eenmaal h~ 
goedkoopst is in landen w&a r de 
burgerrechten zijn ingetrokken, de 
vakbeweging verboden is en massale 
repressie plaats vindt van aIles 
wat links is, vinden we de meeste 
konfektionairs terug in een heel 
bepaald soort ontwikkelingslanden. 
Diktaturen als Brazilie, Zuid Korea 
en Tunesie. Het "komparatieve voor
dee I" van deze landen is bereikt d 
door onderdrukking. . 
Zelfs als we dit (fundamentele) 
pUut even ter zijde laten, blijft 
nog staan dat de bijdrage aan de 
ontwikkeling van produktiekrachten 
in een ontwikkelingsland, die bui
tenlandse konfektiebedrijven zeer 
gering iso-
Deze bedrijven worden op po.en geze. 
met minieme investering~n (gehuurde 
panden, tweedehands machines), ma
ken produkten voor de westerse markt 

is een bureau, dat zich bezighoudt met het helpen oplossen van 
probl~me~ ~an · ondernemingen. ·Geadviseerd wordt op directieniveau, 
soms lndlvldueel, soms in een klein multidisciplinair team. 
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De projecten betreffen veelal: analyse van ontwi kkeHngsmQge
lijkheden van een onderneming, marktstudies, financieel onder
zoek, sectoraal structuuronderzoek, het doorvoeren van 
reorganisaties, invoeren van informatiesystemen, begeleiden 
of waarnemen van management, fusie, overname, samenwerking, 
opvolging, beeindig.ing. Het bureau telt ca. 20 man. . 

Thans is plaats voor . 

en"ele 'onge 
b.v.: bedrijfskundigen, bedrijfseconomen of accountants met 
belangstelling vqor: . 

analyse van rendements- en winstcijfers van produktgroepen 
en/of ondernemingen, 
voorbereiden of beoordelen van investerings- en marketing
projecten, 
kwantitatieve analyse van economische branche-documentatie. 

Voor nadere informatie kunt ~ contact opnemen met Ir.G.Prins 
of Jhr.Mr.J.H. de Jonge. 
TeJefoon 010 - 14 99 88, Weena 706, Postbus 20706, Rotterdam. 

op basis van westers textiel en 
westerse ontwerpen, gebruiken als 
arbeidskracht (zeer) jonge' meisjes 
die nauwelijks of geen opleiding 
krijgen, en verdwijnen weer lDdra 

\ de , vakbonden er enige vaste grond 
onder de voeten krijgen. , 
Van de ontwikkeling van zelfstandi
ge ekonomiese aktiviteite~1 die 
~ondstoffen van het land zelf ge
bruiken en de ekonomie minder af
hankelijk van het buitenland maken 
is dUB geen sprake. En dat is wat 
ontwikkelingslanden nodig hebben. 

· Waar slechts aan de belangen der 
rijken werd gedacht, 

Is reeds menigmaal met ~ucces een 
revolutie vr Jracht. 

Maarten van'Klaveren, 
Sander Kooistra. 

..., med .• omit. 
_I. Presentent: 

ANGOLA 

X,A L.E N D .E K 

Ter gelegenheid' van de eerste ver
jaardag van de Volksrepubliek Ango
la .op 11 november 1976 brengt het 
Medisch Komitee Angola een kalen
der uit. De kalender bevat 30 eks
klusieve, recente foto's, speciaal 
hiervoor gesele.kteerd uit nog niet 
eerder gepubliceerde opnamen. 

De kalender geeft een helder beeld 
van het proces van de wederopbouw 
van het land, zoals de gezondheids
zorg, het onderwijs, het werk aan 
die opbouw en - natuurlijk - van de 
strijd die tot de vrijheid heeft ge
leid. 

De door ontwerper Hank van Faassen 
gemaakte kalender bevat 12 paginas 
afwisselend transparante bladen met 
zwart-wit foto's. Door deze ver
rassende ui·tvoering zijn 'steeds twee 
bladen van het kalendarium tegelijk 
zichtbaar. Het formaat is 30 cm bij 
43 . cm. 

Goed Doel 

Niet aIleen is deze kalender aan
trekkelijk om aan vrienden of ken
nissen· kado te doen, maar het ko
pen van de kalender betekent ook 
een ondersteuning van het werk van 

het Medisch Komitee Angola en de An
golese Volksrepubliek op medisch ge
bied. 

De kalender kost f 6.- en kan be
steld worden door f 8.- (f 6.- + 
verzend- en portokosten) over t e ma
ken op giro 23 83 300 onder vermel
ding van "Angola kalender" t nv pen
ningmeester stichting Hedisc r. Ko mi 
tee Angola, Amst erdam. 



korros ... :--- pondentie 

PaPervervangende 
werkgroePen 

kwaliteit in diseus.sie1' 

Korte reactie op het stukje 
"P. V. werkgro e p e n Inkomens" 
Nr. 49 door Piet Beemsterboer. 

In een wat ' war r i g ' verhaal probeert 
Piet z 'n te leurs t elling over d e 
paperverv ngend e werkgroep. 
Piet g i ng met zij~ werkstuk " De 
constante van Paret o 'l van start. 
Na dit hoog tepunt daalde het peil . 
Docenten, die er alleen ma~~ hun tijd 
zaten y ol te ma ken, weigerden het 
peil tot "Piet' s - Pei l " op t e krik
ken. Een enorme te l eu r ste lling na 
tuurli jk . 
Ik geloof echte r dat wa n neer Pi e t 
de tijd had g e nome n am de werkstuk
ken van d e anderen goed te be s tu d e 
ren en oak nag naa r d e docent had 
gelui s t e rd , de curven , strepen en 
ong e l i jkheidsmaatstaven tot leven 
waren g e komen. 

Ik denk dat dan oak een be ter oor
deel o ver h e t peil g evormd had kun
nen worden. 
En wellicht was h e m een teleurstel 
ling bespaard g ebleven. 

Eddy Dau , 
Deelnemer P.V.werkgroep 

INKOMENS . 
Piet fleett antwoord 
de Soep wordt niet ZOJu!et.. 
Vla k voor dat Rostra naar de drukkeri"j 
zou gaa n bereikte de redact ie (dus 
oak mij) d e i nge zonde n br i ef van Eddy 
Dau ; het leek mi j het be ste hie r n u 
geli jk e ven op in te gaan . 
I k mo e t zegge n dat de schri k me am 
het ha rt sloeg toen ik deze hard 
houten bewoordingen naa r mijn hoo f d 
gegoo id kreeg . Inde rdaad kwam kart na 
mijn stukje P . V.Werkgroep inkomens 
op pag e 17 in Rost ra 49 enige kritiek 
l OB ( waa ron der van Eddy Dau) . 
Naar st ig heb ik geprobee r d vooral aan 
Eddy Dau u it tel e ggen wat m'n mening 
da n wil wa s , als da t niet uit het 
verha I tj e was te begrijpen . 
Na ve e l luisteren en begrijpend knik
ken - waarb i j ik van mijn kant had 
toegegeve n een wat rancuneuse stem
ming in m'n stukje te hebben 1aten 

doorschemeren(hoe wel dit bes1ist niet 
mijn bedoe1ing was gewees~nclu
deerde hi j zelf dat hij t ach wel 
bewondering had veor het schrijven 
van een dergelijk s tuk tekst. (?!) 
Kortom dit is dus natrappen, terwijl 
de bal allang weg is. 

meja koelJHI 
Wat ik hieraan verder nag wi1 toevoe 
gen i s dat mijn geruchtmakende stukje 
beeo gde aan te geven dat niet de 
·,verkg roep of de werkgro e ple iding 
sl e cht function e e r de(in t e gendeel ) , 
maa r dat nadat de problemati e k rand 
de inkomensverdelingen voor 100 % 
onder de lo e p was geweest voor mij 
duidelijk we rd dat e e n en ander in de 
praktijk nag tot te onbevredigende 
benaderingen heeft gel~id , en een 
pasklaar an twoord nie t voo rhanden 

ligt . Dit z ijn resultaten waarean er 
varen be oefenaren gewend zijn, e n 
hier moet ik dUB nag aan wennen . 

Mijn veront schuldigingen aan hen die 
mij verkeerd begrepen en begrip voor 
hen die mij verkeerd besc huldigden . 

p . b . 

uitgeverij 
pegasus 

Fr. Engel .. DE TOESTAND VAN DE ARBEI
D~KLASSE IN ENGELAND 

== ===== ==========~~~=g~~;=§;gg~~;~== ========£==~!2~ 
Binnenkort leverbaar 

K.Marx!F . Engel s IERLAND , EILAND IN OPROER . 

= ================~~~=g~~;=g~g~~g~~~====~~~==£=~~!~~ 
PLOEGENARBEID IN NEDERLAND 

Sociaal-economische studie 
door d e l e den va n d e thema-
gro e p Noord Ne derland 

erkrijgbaar bij BOEKHA"'IDEL PEGASUS 
(en In de boekhandel J 
LEIDSESTRAAT 25, ADAM 

TEL. 231138 



brink an's 
boekhandel 

IN HET MAUPOLEUM 

2 e ETAGE 

~odenbreestraat 23 

karner 2386 tel. 5254024 

J . S . Cramer e.a . (Red) - Releva nce and precision; 
from quantita tive ana lysis to e conomic 
policy 
Samsom/North Holland 1976 f6 8,50 

W. Driehuis (Red) - Economi sche theorie en economi
sche politiek in discussie. 
Stenfert Kroese 1976 ca . f29,50 

J . G.L.M . Willems - Onderneming , bedrijfsleven en 
maatschappij. 
Stenfert Kroese "1976 ca . f47 ,50 

T.J.Kastelein (Red)- Adam Smith, 1776-1976; 200 
jaar sedert the "Weal th of Nations" 
Stenfert Kroese -1976 f24,50 

G. van de Walle ~ De geschiedenis van het economisch 
denken 
Kluwer 1976 
Statistisch Zakboek 1976 

A. J . Butter - Loon naar werken? 

ca. f74,
f12 ,50 
f20,80 

M. Schouten - De socialen zijn in aantocht; de 
Nederlandse arbeidersbeweging in de 
negentiende eeuw. 
Van Gennep 1976 f29,50 

A.F. van Zweeden - Macht en tegenmacht; vergelijken
de studie van de arbeidsverhoudingen 

R.Miliband 

P . Worsly 

in West-Europa en de Verenigde Staten 
Samsom 1976 f23,-
- De staat in de kapitalistieche mij. 
Van Gennep 1976 f22,50 
- China op werkniveau 
Van Gennep 1976 f28,50 

EKONOMIE 

GEOGRAFIE 

PLANOLOGIE 

SOCIOLOG IE 


